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EV100 ja Eesti Arhitektide 
Liidu algatuse "Hea avalik 
ruum" jätkuprogrammi raames 
korraldatud arhitektuurivõist-
luse Tapa linnakeskuse kujun-
damiseks võitis ideekavand 
„Ristumine peateega" arhi-
tektuuribüroodelt KUU OÜ 
ja inphysica technology OÜ 
(autorid: Mihkel Räni Raev, 
Lauri Läänelaid, Raul Kalvo, 
Kerttu Kõll ja Juhan Rohtla).

Tapa linnakeskuse arhitek-
tuurivõistlusele esitati 6 tööd, 
millest kõik kvalifitseerusid 
ning pääsesid hindamisele. 
Žürii otsustas premeerida viit 
parimat tööd. Esikohapreemia 
suuruses 9000 eurot pälvis 
võistluse võidutöö „Ristumine 
peateega" arhitektuuribüroolt 
arhitektuuribüroodelt KUU 
OÜ ja inphysica technology 
OÜ (autorid: Mihkel Räni 
Raev, Lauri Läänelaid, Raul 
Kalvo, Kerttu Kõll ja Juhan 
Rohtla).  Žürii hindas töö 
terviklikkust ja sümpaatset 
lahendust, mis oli väga hästi 
läbi mõeldud.

„Loodud on suurte või-
malustega väljak, mis sobib 
erinevate ürituste korralda-
miseks, ning peatänavale on 
kujundatud huvitav ruum, 
mida saab rööbastel liiguta-
tava inventariga ka muuta. 
Peatänav on muudetud ühe-
suunaliseks ning proportsioon 
jalakäijate ja sõidukite vahel 
on paigas, üks sõidurada jätab 
nii liiklejatele kui inventarile 
piisvalt ruumi. Huvitav on ka 
idee tõsta maapind raudtee 
perrooniga samale kõrguse-
le," kommenteeris võidutööd 
algatuse „Hea avalik ruum" 
programmijuht ning Tapa lin-
nakeskuse arhitektuurivõistlu-
se žürii liige Kalle Vellevoog.

Konkursi võitnud idee-
kavandi baasil teostatakse 
Tapa kesklinna täpsem liik-
lusanalüüs ja planeerimine 
ning keskväljaku lõplik ilme 
saab paika detailse projektee-
rimise käigus, mis arvestab 
kesklinna tegeliku liikluskoor-
musega ning tagab inimeste 
võimalukult sujuva liikumise 
raudteejaamast kesklinna. 
Lisaks tuleb projekteerimise 
käigus täpsustada keskväljaku 
valguslahendust, otsida sääst-
likke kaasaegseid lahendusi 

sademevete immutamiseks 
ning töötada põhjalikult läbi 
haljastuse kontseptsioon.

"Valla eesmärgiks on tuua 
kesklinna rohkem elu ja nüü-
disaegseid ruume ajaveetmi-
seks, mis omakorda annaks 
hoogu kohaliku ettevõtluse 
ja kultuuri arengule. Praegu 
puudub kogu ala tervikuna 
käsitlev tulevikunägemus ning 
võistlusega soovime luua alale 
ühtse identiteedi, atraktiivsed 
kohtumis- ja olemispaigad ning 
inimsõbraliku tänavaruumi," 
selgitas Tapa linna eesmärke 
vallakunstnik ning võistluse 
žüriiliige Eele Ehasoo.

Tapa linnakeskuse arhi-
tektuurivõistluse teise koha 
ja rahalise preemia suuruses 
7000 eurot pälvis töö „Galerii" 
(autor Villem Tomiste, OÜ 
Stuudio Tallinn). Kolmandale 
kohale platseerus ideekavand 
„Foorum", mis pälvis rahalise 
preemia suuruses 5000 eu-
rot (autorid Ott Alver, Alvin 
Järving, Mari Rass, Andreas 
Krigoltoi, Lisett Laurimäe, 
Katrin Vilberg ja Jõnn Sooniste 
büroost Arhitekt Must OÜ). 
Lisaks andis žürii välja kaks 
võrdset ergutuspreemiat suu-
ruses 2000 eurot projektidele 
„Kohtume promenaadil" (au-
tor Paco-Ernest Ulman büroost 
Mudel OÜ) ja „Tapa Tapas" 
(autorid Kaie Kuldkepp, Jonas 
May ja Tanel Teder büroost 
NÜÜD arhitektid OÜ).

Tapa linnakeskuse arhi-
tektuurivõistluse põhiala hõl-
mab endas Tapa raudtee- ja 
bussijaama ümbrust, Pika, 
Jaama ja Sauna tänavaid ning 
keskväljaku ala. Võistluse põ-
hialasse jäävad ka 2015. aastal 
uuendatud Jaama park ning 
2018. aastal Sauna tänava ja 
Ambla maantee kesklinna ossa 
jääv uus teedevõrk. Võistluse 
mõjuala suurus on kokku 
umbes 127900 m2 ning selle 
kontaktalasse jäävad linna pea-
mised kultuuri, kaubandus- ja 
toitlustusasutused.

Algatuse „Hea avalik ruum" 
programmijuhi Kalle Vel-
levoogi sõnul on viimastel 
aastatel juba valminud või 
hetkel töös olevad projektid 
inspiratsiooniks nii kohalikele 
omavalitsustele kui ka Eesti ar-
hitektidele Eesti avaliku ruumi 
mõtestamiseks ja uuele tase-
mele viimiseks. „Hea avalik 
ruum" jätkuprojekti raames 
saavad uue hingamise veel 
mitmed linnakeskused, millest 
üheks on Tapa linnasüda.

Tapa linnakeskuse arhitek-
tuurivõistlus viidi läbi riigi 
(kultuuri- ja rahandusmi-
nisteeriumid) ja Tapa valla 
rahastusel ning Eesti Arhitek-
tide Liidu eestvedamisel. "Hea 
avalik ruum" jätkuprogrammi 
raames viiakse 2019. aastal 
läbi neli arhitektuurivõistlust 
Tapa, Võsu, Paide ja Lihula 
linnakeskuste uuendamiseks.

 

Selgus tapa linnakeskuse 
arhitektuurivõistluse võidutöö



Kogume ideid, kuidas kasutada riiklikku 
huvihariduse ja huvitegevuse toetust
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Rõõmsa ja värvilise keskkonna loomisele aitasid kaasa ka 
õpetajad. Foto Alina Leopard

Tea Välk
Tapa valla lasteaed Pisipõnn direktor

Dmitri Okatov
Abivallavanem, arenguoskond

Dmitri Okatov
Abivallavanem, 
arenguoskond

Varakevadel selgus, et Pisipõnni lasteaeda 
olid lapsevanemad esitanud kohataotluse 
avaldusi enim, kui lasteaias kohti oli. 
Lasteaia edasiseks laiendamiseks olid 
head võimalused olemas. Tapa Vene 
Põhikoolis, kus esimene korrus oli juba 
lasteaia käes, olid vabad veel nii teine 
kui ka kolmas korrus. Ruumid vajasid 
korrastamist ja kaasajastamist. Kiiret ja 
vilgast tegutsemist jätkus kogu suveks. 
Õppeaasta alguseks olid vanad ruumid 
tundmatuseni muutunud. Lastele ja las-
teaiatöötajatele rõõmsavärvilise keskkonna 
loomisele aitasid kaasa juhtkonna kõrval 
ka õpetajad. Juba esimesest septembrikuu 
päevast oli selge, et vastuvõetud otsus uute 
rühmade loomiseks oli ainuõige. Lapsed 
on uutes ruumides nautinud uut päevast 
kodu ehk lasteaeda terve septembrikuu. 
Sama on teinud ka lasteaia personal, sest 
ka nende töötingimused paranesid uute 
ruumide kasutuselevõtuga märgatavalt. 
Personalil on nüüd olemas õpetajate tuba 
ning tugispetsialistidel oma tööruum. 
Uuenduskuuri tegi läbi ka lasteaia õueala. 
Seda suurendati ja nüüd on võimalik aiaga 

piiratud alal lisaks 
liivaga mängimi-
sele ja atraktsioo-
nide kasutamisele 
ka joosta ning palli 
mängida. Erilist 
rõõmu tuntakse 
õue paviljoni üle, 
mille all on nüüd 
hea kodu mängi-
da, joonistada või 
muidu aega veeta. 
Lasteaia ruumide 
ja õueala renovee-
rimistegevusse kaa-
sati kohe alguses 
ka tervisetalituse 
peaspetsialist, Mai-
re Muusikus, kes 
nõustas, millised 
tingimused lastel 
lasteaias käies kind-
lasti olema peavad. 
Nendega arvestati. 
Arenguruumi veel 
jätkub, kuid juba 
praegune olukord on rõõmu pakkuv. Uute 
rühmade, millede nimedeks said Pipi ja 
Sipsik, juurde loomisega, loodi lasteaeda 
juurde ka uusi töökohti, mille üle rõõmus-
tasid tööle kandideerinud inimesed. 

Pisipõnnil on nüüd ka oma 
Pipi ja Sipsik….

Septembri alguses turuplat-
sile raudteejaama vastas pai-
galdati Tamsalus kolme müü-
gikohaga turulett. Esialgu 
kahe planeeritud  turuletti 
asemel paigaldasime sügisel 
ühe, kui turg leiab aktiivset 
kasutamist, siis paigaldame 
kevadel ühe juure ja kolme 
müügi koha asemel saab 
kuus. Loodetavasti inimesed 
võtavad turutaristu hästi 
vastu ja käituvad sellega 
heaperemehelikult. 

Turutaristu on just ko-

halikele  elanikele oma aia-
saaduste müümiseks ja on 
tasuta kasutamiseks. Juba 
esimestel päevadel oli märgata 
aktiivset tegevust  turuplatsil 
ja esimese hooga turg  on nii 
müüjate, kui ka ostjate poolt 
hästi vastuvõetud. Kauplejate 
sõnul on esialgu plaanis käia 
teisipäeviti, neljapäeviti ja 
laupäeviti. 

Volikogu liige Üllar Neeme 
sõnul on turuleti puudulikkus 
Tamsalus olnud pikemad aega 
ja inimeste ootused kõrged. 
Nüüd on ta valmis, omal 
kohal ja aktiivselt kasutu-
ses.  Tagasiside on olnud hea 
ja suureks abiks kohalikele 
inimestele oma aiasaaduste 
müümiseks. 

Septembrist  alustas oma teist hooaega Tapa 
valla Spordikool.  Võrreldes eelmise õppe-
aastaga on toimunud suured muutused 
juhtimises ja lisandunud on uued treenerid. 
Uuest  õppeaastast võttis koolijuhtimise 
üle pikaaegne Tamsalu Spordikompleksi 
juhataja Krista Lepik, kelle peamiseks üles-
andeks jääb spordikooli õppetöö protsessi 
käivitamine ja juhtimine. 

Spordikooli kuuluvad mitmed alad. 
Tapal – käsipall, maadlus, jalgpall, saali-
hoki, orienteerumine ja ÜKE ( üldkeha-
line ettevalmistus). Tamsalus- saalihoki, 
ujumine, suusatamine ja ÜKE ( üldke-
haline ettevalmistus). Jänedal – saalihoki.

Uuest  õppeaastast algas ÜKE (üldke-
haline ettevalmistus) Tapal  ja oktoobris 

lisandub  Tamsalu spordialadele jalgpall 
1-3. klassi poistele. Endiselt on lahtine 
kergejõustik. Sobivat treenerit pole veel 
suudetud leida, kuid  aktiivsed otsingud 
käivad ja lootust  on. 

Olulisemaid muutusi on pearahade 
jaotamises süsteemi kasutusele võtmises. 
Pearahade jaotust  ja eelarve suuruse 
paneb paika mitmed olulised tegevused. 
Esiteks laste arv ja teiseks  treening tase, 
viimane jaotub kolmeks (alg, treening ja 
meisterlikkuse). Pearahade rakendamine 
on oluline treeneritele, mille alusel saavad 
planeerida oma tegevusi järgmiseks õppe-
aastaks (olgu see vajaliku inventari ost, 
laagrid, võistlustel osalemine või nende  
korraldamine). 

Alates esimesest jaanuarist tõuseb  tree-
ningrühmas ühe õppuri kohta osalemise 
tasu 15 eurole, kõikidele spordialadele 
võrdselt.  See tähendab, et lapsevanema 
panus tõuseb  10%- le ja tasustatav osa 

aastas ( 9 kuud) on 135 €,  spordikooli 
panus ühe  õpilase kohta on aga 1264 
€ aastas ( 9 kuud), mis on  140 € kuus. 

Spordikool sai oma logo ja valmimas 
on eraldi koduleht ja Facebooki leht, kus 
saab olulist infot spordikooli tegevustest 
ja saavutustest. Lihtsamaks muutub suht-
lus direktori, treenerite ja lapsevanema 
vahel, kasutusele võetakse Stuudium 
e-päevik, kus  lapsevanem saab jälgida 
õppetööd. 

Kutsun lapsi spordikooli perega liitu-
ma. Spordikoolis õpib üle 250-ne õpilase 
ja saab valida mitme ala vahel. Kui ei 
ole kindel, mis ala valida, siis esimestel  
aastatel soovitan valida ÜKE, kus lastele 
tutvustatakse kõiki spordikoolis olemas-
olevaid alasid. ÜKE  treeningud toimu-
vad nii Tapal, kui ka Tamsalus.

Küsimuste korral võtke ühendust 
Spordikooli direktori k.t Krista Lepikuga 
tel.nr 57888736; tamsalusk@gmail.com.

Hooaega alustas tapa valla Spordikool

tamsalu sai 
turutaristu

Aune Suve-Kütt
noorsootööspetialist

Alates 2017. aastast on riik eraldanud 
kohalikele omavalitsustele huvihariduse ja 
huvitegevuse täiendavat toetust. Noorsoo-
töö seadus ütleb, et riik eraldab võimaluse 
korral täiendavalt 7.-19. aastaste noorte 
süsteemse ja juhendatud huvihariduse ja 
huvitegevuse kättesaadavuse ja mitmekesi-
suse parandamiseks eesmärgiga suurendada 
nende võimalusi omandada teadmisi, osku-
si ja hoiakuid valitud huvialal.

Toetuse sihipäraseks kasutamiseks 
tuleb omavalitusel koostada huvihari-
duse ja huvitegevuse kava. Tapa vallas on 
varem kehtinud kaks kava 2017.-2018. 
ja 2019., nüüd oleme ettevalmistamas 
2020. aasta kava.

Kava koostamiseks kaardistame esmalt 

huvitegevuse võimalused Tapa vallas 
ning hindame kitsaskohti huvitegevuse 
kättesaadavuse ja mitmekesisuse osas. 1. 
oktoobri seisuga tuleb fikseerida huviha-
riduses ja -tegevuses osalevate noorte arv 
ning erinevate tegevusvõimaluste arv. Oo-
tame koolidelt, kultuurimajadelt, spor-
dikeskustest, mittetulundusühingutelt, 
ettevõtetelt 4. oktoobriks juba toimuvaid 
huviringe ning nendes osalejate arvu ja 
14. oktoobriks mõtteid, ideid ja vajadusi 
milliste tegevuste abil saame 7-19 aastaste 
noorte huvitegevuse muuta kättesaadava-
maks ja mitmekesisemaks. 

Rahastuse kategooriateks on Eesti Noor-
sootöö Keskuse poolt ette pandud: 

- Transpordi korraldamine (transpordi-
ga seotud takistuste lahendamine)

- Noorte osalemise toetamine (sh. 
osalustasud ja kohatasud)

- noorsootöötaja täiendav tasustamine 
(kui huviringitöötasud on jäänud ajale 
jalgu võib HH ja HT rahadest näha ette 

töötasu kasvu);  
- uute noorsootöötajate tasustamine 

(uute huviringide käivitamisel); 
- uute võimaluste loomine huvihariduses 

ja huvitegevuses (vastavalt noorte huvidele 
ja vajadustele uute huviringide käivitamine 
– vahendid jms.); 

- uute metoodikate juurutamine (litsent-
si ja metoodika koolitused jms); 

- vahendite soetamine tegevuste lä-
biviimiseks (vahendite uuendamine, 
soetamine ning noore osaluse toetamine).

Mõtted tuleks detailidena läbi mõelda: 
kus võiks huviring toimuda, kes juhen-
dab, kes ja kui suur on sihtgrupp, millised 
vajalikud metoodikad, vahendid jms., 
ootame ka võimaliku eelarvet.

Lõpliku valiku esitatud mõtetest teeme 
koosröös Tapa valla Noortekoguga, kes 
eelnevalt koguvad otse noorte hulgas 
ideedele toetust.

Soovin kõigile huvitavat kogemuste ja 
teadmiste rohket uut hooaega.

Mina omalt poolt soovin tänada kõiki, 
kes panustasid ja aitasid kaasa lasteaia 
laiendamistegevusse. Huvilistel aga palun 
tulla meile külla ja nautida ilusaid hetki 
meie majas, olete oodatud!
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Tamsalus algas kooliaasta tantsides. Foto Tamsalu Gümnaasium

Roosi Hallik
Tamsalu Gümnaasiumi 11. klass

Ave Pappe
MTÜ Tapa Lastekaitse Ühingu 
Juhatuse esinaine

Ilmar Kald
Tapa Muusika- ja Kunstikool

2. september möödus Tamsalu Güm-
naasiumis hoopis teisiti kui tavaliselt. 
Esimese täispika koolipäeva asemel 
toimus õpilastele aktiivne sisseela-
misüritus.

Kogunesime kooli kella üheksaks 
hommikul ja päev algas hommiku-
võimlemisega, mis küll, kui aus olla, 
oli tegelikult pigem nagu hommi-
kutantsimine, sest 12. klassi õpilane 
Gerlis oli juba varakult ennast lava 
peale valmis seadnud ja valmistus 
kõigile tantsuliigutusi ette näitama. 
Kõigile üllatuseks ei olnud õpilane 
ainus, kes lava peale tantsima asunud 
oli, seal oli ka suur osa meie kooli 
õpetajatest, kes, nagu direktor ütles, 
„tantsutüdrukutena“ seal Gerlist toe-
tasid. Olgem ausad, seda oli nii lahe 
vaadata, kuidas õpetajad abituriendi 
liikumisele järele jõuda püüdsid, en-
dal kõrvuni naeratus näol! Ei läinud 
enam kaua, kui juba terve aulatäis 
Tamsalu Gümnaasiumi õpilasi ühes 
rütmis tantsis. 

Seejärel jagati kõik õpilased sega-

Kaunist 
alanud õppeaastat! 

võistkondadeks ja asuti mööda Tam-
salu liikuma – oli alanud maastiku-
mäng. Vanemate klasside õpilastele 
jaotati kaardid ja märkmepaberid, 
kus oli kirjas, mis järjekorras võist-
kond liikuma peab, et kõik ikka ilusti 
sujuks ja tekiks väike süsteem. Õpe-
tajad olid ennast kontrollpunktidesse 
ära jaotanud ja õpilaste ülesandeks jäi 
kõik punktid  läbi käia ning seal ette 
nähtud ülesandeid lahendada. Üles-

anded olid väga huvitavad – mõnes 
pidi natuke nuputama, mõnes pidi 
aga hoopiski liikuma.

Kooli sööklas ootasid meid lisaks 
kokatädidele ka soe lõunasöök ja 
kringel. Koolipäev möödus kiiresti ja 
kõik jäid väga rahule. Ilm oli väga ilus 
ja värskes õhus liikumine tasus end 
igati ära. Kindlasti oli see üks selle 
õppeaasta meeldejäävamaid päevi, 
ja ehk toimub mõni taoline veelgi. 

Mul on väga suur rõõm, et alates sellest 
õppeaastast töötab meie koolis kolm 
uut, energiast pakatavat õpetajat. Kaks 
neist asub tööle Tapal ning kolmas 
annab tunde nii Tapal kui Tamsalus. 
Läbirääkimised tööle asumiseks algasid 
osadega neist juba aasta tagasi suvel 
ning kindlustunde, et nad on tulemas, 
sain enne suvepuhkusele minekut.

Enda kohta räägivad nad nii:
Merlin Porkma (viiul Tapal):
“Muusikaõpinguid alustasin Las-

teekraani Muusikastuudios, kus laulsin 
13 aastat. Seejärel algasid viiuliõpingud 
Tallinna Muusikakoolis ning edasi 
Georg Otsa nim. Tallinna Muusika-
koolis. Olen omandanud bakalaureuse 
kraadid Tallinna Ülikoolis kultuuri-
teaduse erialal ning Eesti Muusika- ja 
Teatriakadeemias instrumentaalpeda-
googika erialal. Hetkel jätkan EMTA-s 
magistriõppes. 

Olen mänginud erinevates or-
kestrites (ÜENSO, Tallinna Ülikooli 
Sümfooniaorkester, Läänesaarte kam-
merorkester, Ventum jt) ja ansamblites 
nii klassikalist, folk- kui popmuusikat. 

Olen salvestanud viiulimängu mitmele 
muusikule (Mick Pedaja, Sten-Olle 
Moldau jt) ning salvestanud filmimuu-
sikat loodusfilmile “Habras maailm”. “

Tanel Sakrits (mandoliin Tapal):
“Olen pärit Jõgeva linnast, käisin 

seal koolis kohalikus Gümnaasiumis ja 
õppisin ka muusikakoolis põhipillina 
akordionit ja lisapillina tuubat. Sel ajal 
hakkas minu erialaõpetaja Eha Niglas 
tegema muusikakooli õpilastega rah-
vamuusikaansamblit “Tuustar”. Selle 
pundiga sai käidud nii laulupidude 
pillipidudel kui ka tihti Tartu tantsu-
klubis. Hiljem, alles gümnaasiumiaas-
tatel avastasin enda jaoks mandoliini 
ja hakkasin seda hoolsasti omapäi 
õppima. 2015. aastal otsustasin minna 
õppima Viljandi Kultuuriakadeemia 
muusikaosakonda pärimusmuusikat, 
kus minu õpetajaks sai Villu Talsi. Seal 
tutvusin ka enda praeguste MandoTrio 
bändikaaslaste Kristjani ja Hansuga. 
Lisaks taasavastasin kooli kõrvalt enda 
jaoks ülemaailmse Ethno-liikumise 
laagrid, kus nüüdseks olen osalenud 
nii Eestis, Rootsis, Uus-Meremaal ja 
Soomes.”

Kristjan Kuusmik (kitarr ja man-
doliin Tamsalus ja Tapal):

“Olen tegelenud pillimänguga 15 
aastat. Omandanud muusikatead-

misi nii laste kunstidekoolis Kiviõlis 
õpetaja Jaanus Põlderi juures ning 
lõpetanud Tartu Ülikooli Viljandi 
Kultuuriakadeemia pärimusmuusika 
erialal erialaõpetaja Villu Talsi juhen-
damisel. Olen muusikuna osa võtnud 
mitmetest projektidest ning mänginud 
ansamblites, nendest tuntuimaks on 
saanud MandoTrio. Jätkan tegevusi 
ikka ja alati mitmel rindel, et koguda 
inspiratsiooni ning teadmisi, et need 
siis nii Tapal kui ka Tamsalus muusi-
kakoolis noortele edasi anda.”

Ma väga loodan, et kõik kolm ei 
piirdu vaid selle õppeaastaga ning 
seovad end meiega pikemaks pe-
rioodiks. Mulle tundub, et praegu 
särab silm kõigil, nii noortel kui 
ka vanematel  kolleegidel. Värsked 
mõtted tasakaalus „hea vanaga“ 
annavad parima tulemuse!  Mul on 
suur hea meel, et meie kollektiivi 
lisandub uute õpetajate näol noo-
ruslikku särtsu ja pealehakkamist. 
Koolis  töötab hetkel  19 õpe-
tajat. Neist 13 Tapal, 2 Tamsalus 
ning 4 nii Tapal kui Tamsalus.  
Soovin jõudu, kannatlikku meelt, 
lahkust ja mõistmist kõikidele valla 
pedagoogidele, eriti aga just noortele 
uutele! Olgem neile toeks ning hoid-
kem neid!

Uued õpetajad 
muusika- ja kunstikoolis

Septembrikuu 27.  kuupäeval täitub 
MTÜ Tapa Lastekaitse Ühingul 
tegutsemisest 20 aastat. See on päris 
pikk aeg ühele väikesele MTÜle. 
Vaadates tagasi nendele kahekümne-
le aastale, millest 18 olen mina selle 
asutuse eesotsas olnud tuleb tõdeda, 
et palju on tehtud ning kindlasti 
on palju tegemisi veel ees ootamas. 
Kui 20 aastat tagasi ühing loodi siis 
algselt oli mõte eelkõige sotsiaalselt 
vähekindlustatud lastele tegevuste sh. 
ka riide ja toiduabi pakkumine. Maja 
oli vana ja väsinud kuid lapsed, kes 
seda maja külastasid armastasid seda 
kohta väga. 2001 aasta sügisel, kui 
mina ühingusse tööle tulin siis olin 
kindel, et olen siin vaid mõne aasta 
ning siis lähen edasi kuid mõnest 
aastast on saanud peaaegu mõni-
kümmend aastat ning need aastad 
on olnud täis rõõmu ja rahulolu. 
Muidugi on olnud ka muremõtteid 
ja olukordi, kus tundub, et nüüd 
ongi aeg asjad pakkida ja kuhugile 
mujale minna. Siiski ei ole ma seda 
teinud ja seda paljuski sellepärast, 
et see kogukond, need inimesed, 
need lapsed/noored, see töö, mida 
ma teen on nii südamelähedane, et 
patt oleks see kõik sinnapaika jätta 
ja minema kõndida. Maja, milles 
me senini oleme tegutsenud kuulub 
Tapa vallale ning meie oma ühinguga 
oleme saanud seda maja kogu selle 
aja kasutada. Lapsed ja noored on 
selle koha väga omaks võtnud ning 
saab väga kurb olema, kui me ühel 
hetkel siit teistesse ruumidesse lah-
kuma peame. 

Meil on läbi aegade olnud väga 
vahvaid projekte. Oleme viinud läbi 
integratsioonialaseid tegevusi, puue-
tega laste laagreid, seikluskasvatust, 
award liikumist, välisvabatahtlike 
laagreid, koolitanud lapsevanemaid 

koos lastega, korraldanud sadu väl-
jasõite lastele ja noortele. Aastaid 
oleme viinud läbi õpilasmalevaid 
ja pakkunud huvitegevusi laste ja 
noortekeskust külastavatele noorte-
le. Eriti oleme tähelepanu pööranud 
erivajadusega lastele ja noortele, 
luues neile turvalise keskkonna suu-
reks sirgumisel. Tegevusi on olnud 
väga palju ning üksi ja ilma toetus-
teta ei suudaks ma mitte kunagi 
sellises mahus tegevusi  pakkuda.

 Ma tänan  ühingu koostööpart-
nereid: Tapa vallavalitsust, Tapa 
Kultuurikoda, lasteaed Pisipõnni, 
lasteaed Vikerkaart, MTÜ Virumaa 
Tugiteenuseid jt. 

Ma tänan siiralt meie projektide 
rahastajaid, tänu kellele oleme saa-
nud parandada nii noortekeskuse 
mängude kui ka huvitegevuste va-
likut. Meie põhirahastajad on olnud 
läbi aegade: Põlluvara AS, Eesti 
Noorsootöö Keskus, Integratsiooni 
Sihtasutus, Kohaliku Omaalgatuse 
Programm, Leader Programm, Las-
tekaitse Liit, Muinsuskaitseamet, 
Haridusministeerium, Avatud 
Noortekeskuste Ühendus, Päike-
selille Fond, Noorteagentuur jne. 

Ma olen südamest tänulik ja 
kiidan oma meeskonda, kuhu läbi 
aegade on kuulunud palju inimesi. 
Ma ei hakka neid siin ette lugema 
kuid  usun, et igaüks, kes vähegi 
on meil toimetamas käinud teab, 
et need tänusõnad kuuluvad  talle. 

Me jätkame oma tegevust sama 
entusiastlikult nagu 20 aastat taga-
si. Me ootame ikka lapsi ja noori 
noortekeskusesse. Me soovime, et 
lapsevanem usaldaks meid endiselt 
ja ei riidleks oma lapsega, kui laps 
peale koolipäeva tuleb noortekesku-
sest läbi, et teiste lastega natukene 
mängida. Me oleme rõõmsad, kui 
noored tulevad oma mõtetega, mi-
dagi vahvat korraldada. 

Me oleme kõigile tänulikud selle 
20 rõõmsa ja rahulolu täis aasta eest.

20 aastat MtÜ tapa 
Lastekaitse Ühingut



Jänedal algas kooliaasta koos Luureretkedega. Foto Merle Valting
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Karmel-Kendra Roball ja
Emma Ubaleht

2. september hakkas Jäneda koolis 
traditsiooniliselt – reipalt, et koo-
liaasta algaks põnevalt, saaks uusi 
teadmisi ja tutvuks uute paikadega. 
Plaanis oli matk Jänedalt Nikker-
järvele. 

Kogunesime kooli ette, instruk-
torid OÜ-st Luureretked tutvustasid 
meile ennast ja seda, mis meid ees 
ootab. Panime klasside järgi end 
paika ja asusime teele.  Teekond viis 
mööda RMK matkaradasid. Ilm 
oli üsna palav, aga metsa vahel oli 
mõnusalt jahe. Meil oli vaja kõndida 
umbes viis kilomeetrit lõkkeplatsile. 
Metsas tegime mitu peatust, kus 
räägiti ja näidati meile, kuidas ja 
milliseid telke kasutavad sõdurid; 
räägiti mürgistest ja söödavatest 
marjadest.  Mõned näppasid sara-
puult nalja pärast pähkleid. Teed 
olid künklikud ja liivased, aga see 
meid ei takistanud.  

Kui jõudsime lõkkeplatsile, õpe-
tati meid lõket tegema. See meeldis 
nii väikestele kui suurtele. Meile 
näidati, kuidas teha patarei, teras-
villa ja vatipadjaga tuld. Kuna keegi 
õpilastest sellega ikkagi hakkama ei 
saanud, siis tegime lõpuks ikkagi 
lõkke tulepulgaga. Lõkke ääres saime 
viinereid grillida ja võileiba teha, 

pärast küpsetasime vahukomme, 
mis oli samuti tore. 

Lõpuks koristasime lõkkeplatsi 
ära ja hakkasime tagasi minema. 
Jänedale läksime  mööda kergliik-
lusteed, aga 1. ja 2. klass läksid 
bussiga. Tagasiteel sai palju nalja. 
Kui me lõpuks koju jõudsime, olid 
kõik kõndimisest väsinud. 

Siin on mõned meie kooli õpilas-
te arvamused:

4. kl. Kristin: ,,Mulle meeldis 
väga, kui tee ääres oli mustikaid ja 
pohli, siis saime neid süüa.“

3. kl. Eunike: ,,Kõige lahedam oli 
lõkketegemine ja grillimine.“

4. kl. Harri: ,,Mulle meeldis 
matk, sest sain palju lahedaid asju 
teada ja vahukomme grillida. Koju 
jõudes olin omadega täiesti läbi.“

3. kl. Jessica: ,,Mulle meeldis 
mustikaid ja pohli süüa, mulle 
meeldis joosta ja ma õppisin palju.“

4. kl. Heily: ,,Mulle meeldis, et 
ma õppisin sõdurite moodi telki 
üles panema.“

Kui kõik kokku võtta, siis oli see 
üks väga tore matk. Aitäh Luureret-
ke instruktoritele!

P.S. Kooliaasta avaaktus oli Jäne-
da Koolis 1. septembril.

Kooliaasta reibas algus Jänedal

20. augustil toimunud Jäneda küla 
ideekorje oli saagirikas. Kohale tuli 
28 ärksat külaelanikku sülelastest 
eakateni. Korjasime kokku julgeid 
unistusi ning suure hulga igapäevaelus 
lahendamist vajavaid praktilisi soove 
ja vajadusi. Kõigele lisaks täienes ka 
külaselts kolme liikme võrra. 

Raamatukogus olnud ideekorjekas-
ti pisteti veel septembri alguseski oma 
tähelepanekuid ja soove. Kõik ideed 
on nüüdseks teemade kaupa kokku 
liidetud ning neid saab sirvida Jäne-
da raamatukogus, aga ka Facebookis 
lehel Jäneda loss ning grupis Jäneda.

Nagu oodata võis, on meie ini-
meste südameasjaks Jäneda loss, selle 
ehituslik seisukord, aga ka ajaloolisele 
hoonele väärika sisu andmine kogu-
konnamajana ning  kultuurikeskuse-
na. Laiemaks teemaks oligi vaba aja 
veetmise võimalused Jänedal.

Tänavune suvi Kalijärvel oli väga 
rahvarohke nagu alati ning see tõi 

välja mitmeid keskkonnaalaseid kit-
saskohti, mida arutada ja neile koos 
vallaga lahendusi otsida.

Elavamat arutelu tekitas ka olukord 
bussiliikluses ja maanteede liiklus-
ohutus.

Mõnedki ideed olid sellised, mille 
teostamiseks läheb tarvis vaid kohalike 
pealehakkamist, teiste puhul ootame 
kaasabi vallalt ning on ka keerulise-
maid probleeme, mida saab lahendada 
ehk suurprojektide abil.

Kuid üks idee on juba teostatud, 
Jäneda kogukonnal on uus infoka-
nal, Facebooki grupp Jäneda. Lisaks 
alustab varsti koostöös Jäneda Kooliga 
õpilaste giidiring, kus tutvustatakse 
Jäneda ajalugu ning antakse õpetusi 
giiditööks, mida siis ka kohapeal 
praktiseerida saaks. Raamatukogu 
teeb ettevalmistusi kõhedusretke lä-
biviimiseks lossis ning valminud on 
pöördumine Maanteeameti ja Põhja-
Eesti Ühistranspordikeskuse poole 
Jäneda bussipeatuste asjus.

Suur aitäh kõigile osalejatele ning 
ideede postitajatele! 

Kohtumiseni ja tegutsemiseni 
järgmistel Jäneda üritustel!

Sihtasutus Eesti Rahvuskultuuri Fond 
võtab kuni 15. oktoobrini vastu taot-
lusi  stipendiumideks ja kultuuripro-
jektide finantseerimiseks 2020. aastal. 

Stipendiume ja toetusi jagatakse 
139-st allfondist.

Sihtasutus Eesti Rahvuskultuuri 
Fond toetab:

- üksikisikuid stipendiumidega 
õppe- ja teadustööks ning loomingu-
liseks ja sporditegevuseks;

- organisatsioone toetustega eesti 
rahvuskultuuri arendamise, säilita-
mise ja edasikandmise seisukohalt 
oluliste projektide algatamiseks ja 
finantseerimiseks.

Esimest korda osaleb jagamisel 
kolm allfondi:

- Härmatali fond algatatud 2018. 
aastal Tiiu Alliste (neiupõlvenimega 
Härmatali) poolt eesmärgiga toetada 
lastekirjanduse loomist, mis kannab 
edasi eesti rahva traditsioone ja tut-
vustab lastele eesti kultuuripärandit; 

- Ilmar Oleski fond asutatud 26. 
juunil 2019. aastal Ilmar Oleski poolt 
eesmärgiga toetada noori ja võimekaid 
instrumentaliste klassikalise- ja džäss-
muusika alal;

- Valter Lengi fond algatatud 2009. 
aastal Valter Lengi poolt eesmärgiga toe-
tada Eesti üliõpilasspordi ajaloo uurijaid.

Jagamise info, allfondide nimekirja 
ning taotluse ankeedid leiate Siht-
asutuse Eesti Rahvuskultuuri Fond 
koduleheküljel www.erkf.ee

teadaanne

Tapa valla kaasava eelarve eesmärgiks 
on kaasata valla elanikkonda valla eel-
arve koostamisse ja seega kaudselt valla 
juhtimisse. Kaasava eelarve menetlus-
protsessi aluseks on Tapa vallavolikogu 
28.02.2018 määrus nr 7  „Kaasava 
eelarve menetluse rakendamine Tapa 
valla eelarves.“ Menetlusprotsess näeb 
ette, et kaasava eelarve ettepanekuid 
hindab vallavalitsuse poolt moodusta-
tud komisjon ning ettepanek ise peab 
vastama kindlatele kriteeriumitele. 
Kaasava eelarve objekt peab olema 
käsitletav investeeringuobjektina, 
peab pakkuma avalikku hüve, olema 
avalikus kasutuses ning sellest ei tohi 
tekkida vallale ebamõistlikke kulutusi 
järgnevateks aastateks. Objekt peab 
mahtuma etteantud rahalisse piiri 
(20 000 eurot) ning peab olema teos-
tatav ühe eelarveaasta jooksul. 

Tapa vallavolikogu opositsioonili-
ne valmisliit „Valgejõgi“ on esitanud 
vallavanemale järelepärimise mis kõ-
lab järgmiselt: „2018 kaasava eelarve 
ideekonkursi võitis idee Valgejõe saare 
korrastamiseks. Juriidilistel põhjustel 
jäi selle rakendamine eelmine aasta 
seisma. Kas on asutud selle idee ra-
kendamist teostama ja kui pole, siis 
millistel põhjustel ?“

Kuna kaasava eelarve puhul on 
selle eesmärgist tulenevalt laiem 
avalik huvi, on igati asjakohane 
anda viivituse põhjustest ülevaade 
valla lehes. Juriidilisi põhjuseid, 
mille taha Valgejõe saare idee teos-
tamine takerdus, oli kaks. Esimeseks 
takistuseks oli asjaolu, et Valgejõe 
saar ei kuulunud Tapa, vaid hoopis 

Kadrina vallale. Teiseks takistuseks 
oli Valgejõe saare kuulumine jõe 
rannakaitsevööndisse, kus üldjuhul 
on ehitustegevus keelatud. Neid 
asjaolusid pidi toonane vallavanem 
Alari Kirt teadma ning ettepane-
kute läbivaatamisel valitsuse juhina 
nendega arvestama. Valgejõe saare 
saaga on kestnud pikemat aega. Juba 
2010. aastal tegi Tapa vallavolikogu 
piiri muutmise ettepaneku Valgejõe 
saare osas ning Kadrina volikogu 
nõustus sellega. Toonane vallavalit-
sus jättis aga järgnevad toimingud 
tegemata ning piiri ei muudetud. 

Paremini ei käinud ka 2017. a 
kaasava eelarve objektil, Rutkaste 
matkarajal. Rutkaste matkarada 
asub suuremas osas hoopiski Kuus-
alu vallas ning selle saatmine rahva-
hääletusele ei olnud põhjendatud. 
Peale rahvahääletust, kui projekt 
oli välja valitud, tegid vabatahtli-
kud talgukorras ära suure eeltöö. 
Peale talguid 2017.a maikuus käis 
idee autor koos vallavalitsuse spet-
sialistiga rajal kaardistamas töid, 
mis oleks võimalik matkarajal teha. 
Seejärel oli terve suve suur vaikus. 
2017.a septembris uputasid liitlased 
sinna rajale kopa ning rada lõhuti 
täielikult ära. Asjaosaliste hinnangul 
oli tegemist täieliku ükskõiksusega 
vallaametnike poolt. Keegi ei vae-
vunud minema liitlasi juhendama 
ega kutsunud ka vabatahtlikke 
juurde. Seda raja lõhkumist oleks iga 
talupojatarkusega inimene suutnud 
takistada - pinnas oli ilmselgelt liiga 
märg, et masinatega sinna peale 
minna. Liitlased taastasid seal rajal 
endist olukorda väga minimaalselt. 
2018.a projekti elluviimise ajal oli 
seis selline, et  kaasava eelarve vahen-
ditest tehti korda asju, mis polnud 

lõhutud enne kaasava eelarve idee 
esitamist ja hääletamist 2017.a.

Tagasi Valgejõe saare projekti juur-
de. 2019.a pidi Tapa vallavolikogu 
Valgejõe saare omandi muutmise 
suhtes Kadrina vallavolikogule uue 
ettepaneku tegema, millega viimane 
ka nõustus. Uue koalitsiooni moodus-
tatud valitsus viis ettenähtud toimin-
gud lõpuni ning piir kahe valla vahel 
sai muudetud. Planeeritavate tööde 
teostamiseks rannakaitsevööndis saadi 
ka kooskõlastus Keskkonnaametilt. 
Vallavalitsuse haldusosakonna poolt 
on tööde teostamiseks lähteülesanne 
koostatud ja kooskõlastatud idee auto-
riga ning ehitushange valla kodulehel 
avalikustatud. Ehitustöödega alusta-
takse koheselt peale hanketulemuste 
selgumist, ning soodsa ilmastiku korral 
ka käesoleval aastal need lõpetada. 

2019. a kaasava eelarve objektiks 
valiti hääletuse tulemusel Tamsalu 
välitrenažööride projekt. Kõik va-
jalikud eeltoimingud on teostatud 
ning projekt valmib lepingujärgselt 
veel septembri kuus.

2017 ja 2018 a kaasava eelarve 
projektide teostamisele soovib ka 
oma hinnangu anda Tapa valla-
volikogu revisjonikomisjon. Vo-
likogu  on  juba märtsis 2019.a 
kinnitanud õigusaktide täitmise 
järelevalve valimisse ka kaasava 
eelarve määruse täitmise. Väljavõte 
protokollist: http://delta.andmevara.
ee/tapa_vald/dokument/3678962

- Määrus nr 28.02.2018 7 „Kaa-
sava eelarve menetluse rakendamine 
Tapa valla eelarves“. Selgitada välja 
projektid, mis on nihkunud järgmisse 
eelarve aastasse, põhjused, kas valitud 
objektid on olnud sellises seisus, et neid 
teostada, asukoht oma valla territoo-
riumil jne.

Ülevaade tapa valla kaasava 
eelarve elluviimisest

Riho Tell
vallavanem

Jäneda küla korjatud 
ideed

Jäneda Külaelu 
Arendamise Selts

 
Ootan Sind igal kolmapäeval, kell 19.00 (Tapa, Pikk 69, II korrus)

JOOGATUND
Alustame soojendus- ja hingamisharjutustega, edasi sooritame Vinyasa/

Hata joogal põhinevaid asendeid, mis aitavad meil edendada lihasvastupi-
davust, tugevdada liigeseid ja arendada tasakaalu. Pakume pisut

oma kehale ja meelele väljakutset, püüame asendite hoidmisega otsida 
üles oma võimete piiri, mis aitab meil jõuda eesmärkideni mitte ainult 

erinevates trennides vaid ka näiteks elus üldse. 
Tunni teise osa pühendame pehmetele ja rahulikele  Yin jooga venitustele. 

Tunni lõpetame täielikus lõdvestuses ja loodetavasti kogedes heaolu- ja 
õnnetunnet! Tund sobib kõigile! 

 

Igal neljapäeval, kell 19.15 Tapa Kultuurikojas 

YIN JOOGA tund
Alusatame soojendus- ja hingamisharjutustega. Yin jooga tund on rahulik, 

oma olemuselt pisut meditatiivne, minimaalse lihasaktiivsusega ja sügavalt 
lõõgastav joogapraktika. Püüame enda keha lahti venitada enamasti matil 
istudes või lamamisasendites, mida hoiame keskmiselt 3-5 minutit (alusta-
me muidugi 1-2 minutist), sellise  sidekoe stimuleerimise kaudu parendame 

liigeste tervist ja liikumist, verevarustust ja ainevahetust, järk-järgult 
paraneb keha üldine painduvus. Tunni lõpetame täielikus lõdvestuses ja ka 
kogedes loodetavasti heaolu- ja õnnetunnet! Tund sobib kõigile, eriti heaks 

tasakaalustuseks on see Yang tüüpi liikumistele - jõutrennid,  
step-aroobika, bodypump jne.

 
Palun tule kohale 5-10 minutit varem, et jõuaks rahulikult end tunniks val-
mis sättida. Kaasa võta matt, pleed, soovi korral soojad sokid ja veepudel.

Ja NB!!! Ära põe oma vöökoha ümbermõõdu, tselluliidi, vanuse, soo (ka 
mehed on oodatud) või hea füüsilise vormi puudumise pärast. Mõtle nii - et 

teha oma meelele, hingele ja kehale pai, peab ju kuskilt alustama!!!
 

Info: Tiiu Hiiemaa, 516 5096

Tule, kingi kiires argipäevas, pikkadel sügis-talvistel õhtutel AEGA 
ainult ISEENDALE!



Projektist võttis osa 43 noort seitsmest eri riigist, 6 neist Eestist. Pildil Eesti 
grupp mungakloostri raamatukogus abistamas. Foto Kirke Saarnits
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Analiis Veeremaa

Eve Salu
MTÜ Virumaa Ettevõtlikud Naised

MTÜ Virumaa Ettevõtlikud naised 
(VEN) on Virumaa ettevõtlikke naisi 
koondav ühendus, mille peamiseks 
eesmärgiks on hästi toimiva, aktiivseid 
naisi koondava sotsiaalse võrgusti-
ku loomine. 2018 augustis loodud 
ühendusel on tänaseks pea 40 aktiivset 
liiget, kelle puhul hinnatakse aktiivset 
tegutsemist, kaasa mõtlemist, ´´käed 
küljes´´ mentaliteeti ning pidevale 
enesearengule motiveeritust.

VENi liikmeks astumise eelduseks 
ei ole ettevõtjaks olemine, vaid kõige 
olulisemat rolli mängib ettevõtlikkus, 
mida võib ka lugeda tänaste MTÜsse 
kuuluvate naiste ühiseks võtmeoma-
duseks. Vajalik on olemasoleva liikme 
soovitus ja/või silmapaistev, MTÜga 
ühiseid vaateid jagav kogukondlik 
tegevus.

MTÜ eesmärk on kokku kutsuda 
põnevaid naisi, kelle tegevuspiirkon-
naks on Virumaa. Usume siiralt, et 
koostöös peitub jõud. Mitmekülgsed 
vaated, erinevad kogemused, tegevus-
valdkonnad ja sihid ning teiste ettevõt-
like naiste toetamine ja külastamine 
loovad kvaliteetse platvormi, et koos 
edumeelselt kogu Virumaa arengusse 
efektiivselt panustada.

Kuna MTÜga liitumise üheks põh-
juseks on naiste soov ennast pidevalt 
ka arendada, siis seisab noor ühendus 
suurte väljakutsete ees. Aasta jooksul 
on otsitud ja loodud  uusi väljundeid, 
et  tegevus oleks sihipärane, kõigile 
midagi pakkuv ning hoiaks liikmed 
jätkusuutlikult aktiivsetena. Läbi 
huvitavate koolituste, töötubade, 
konverentside, väljasõitude ja põ-
nevate külaliste on VEN elukestvat 
eneseteostust ka toetanud.

Loodame, et aastaga on VEN „ti-
tekingadest“ välja kasvanud. Ühena 
üritustest võiks välja tuua Tamsalus  
Mertigrupi ruumides korraldatud jõu-
lulaada. Selle ürituse raames tutvustas 
MTÜ Vähirahvifond „Kingitud Elu“ 
tegevjuht Katrin Kuusemäe fondi 
tegevust. Muuhulgas arutati, kuidas 

MTÜ saaks panustada kõige muu 
kõrvalt ka heategevusse.

Konverents „Visiooniga Naine!“  tõi 
Sõmerule kokku pea 60 tegusat naist. 
Karismaatilised esinejad jurist Inga Mu-
rula ning PhD Andres Kuusik sütitasid 
ja inspireerisid kokkutulnuid. Samuti 
toimusid konverentsil praktilised töö-
toad ning omavaheline võrgustumine. 
Naiste ülimalt positiivne tagasiside 
üritusele andis MTÜ-le julguse ja man-
daadi sarnaste üritustega jätkata.

MTÜ esitas käesoleval kevadel Le-
ader-meetmesse ka projekti taotluse, 
millele saadi positiivne otsus. Projekti 
rahastuse abil saab MTÜ korraldada  
Virumaa Koostöökogu piirkonnas ka-
heksa  väga sisukat ja erinäolist üritust. 
Üritustest saab lähiajal lugeda ühingu 
FB lehelt MTÜ VEN - Virumaa Et-
tevõtlikud Naised.

Uut tegevusaastat alustati sügisel 
Porkunis Oruveski talus, kus oma 
põnevast teekonnast ja ettevõtmistest 
rääkis perenaine Reena Curphy. Imet-
leti tema imekaunist käsitööd. Tal on 
loodud oma perefirma ja ta töötab ka 
Tamsalu gümnaasiumis õpetajana.

Järgmine ettevõtmine toimub 
17.09 Sõmeru vallamajas teemal 
„Ringmajandus: Mis? Miks? Kuidas?“, 
kus vesteldakse taaskasutuse tähtsusest. 
Ürituse viib läbi Inga Murula.

 LEADER projekti rahastuse abil 
ja 2019. a ettevõtlusnädala raames 
toimub juba 09. oktoobril Ulvi mõisas  
ettevõtluskonverents „Raamist välja“. 
Konverentsile  on päeva jooksul oo-
datud neli väga põnevat esinejat ja on 
võimalik kuulda palju huvitavat, mida 
iga ettevõtlik naine oma igapäevastes 
tegevustes rakendada saab.

Kui seni on VEN liikmed olnud 
põhiliselt Lääne-Virumaal tegelevad 
naised, siis Leader-projektiga ületa-
takse piire ja minnakse tegevusega ka 
Ida-Virumaale.

VEN üritustele on oodatud kõik 
tegusad naised ja liikmelisus ei ole 
kohustuslik. Kui kellelgi paneb VEN 
tegevus silma särama ja tekib soov 
kaasa lüüa, siis võetakse heameelega 
vastu kõik, kes  soovivad enesearengu 
kaudu oma piirkonna kogukondlikku 
tegevusse väärilise panuse anda!

 Virumaal koonduvad  
ettevõtlikud naised

Eestlasele omaselt algab iga projek-
tireis stressi ja ärevusega - pole nõu-
andvat ema, sooja voodit ega pidevat 
andmesidet. Nii algas ka 14. - 25. 
augustil toimunud Erasmus+ projekt 
Kaunasesse saabunud 6 eesti noore 
jaoks, sest teadmatus oli tappev. Olles 
aga kohapeal juba mõne tervitussõna 
vahetanud ja grupiga nimemängu 
mänginud, teadsime, et see on just 
see koht, kus olla tahaksime. 

Projekti ‘’Youth ON„ idee seisnes 
kogukonna osaluses ja vastutuse võt-
mises probleemides, mille süüdlaseks 
on ühiskond ning selles aina enam 
maad võttev hoolimatus. Osa võttis 
43 noort seitsmest erinevast riigist 
ja töötubades keskenduti peamiselt 
aktiivseks kodanikuks olemisele ning 
isiklike kogemuste jagamisele rahvus-
vahelistes gruppides. Lisaks uutele 
teadmistele ja ideedele, jõuti igas 
töötoas aina lähemale arusaamale, et 
ei ole ainult üks või kaks viisi millegi 
lahti mõtestamiseks, vaid neid viise 
on tavaliselt sama palju, kui inimesi 

Erasmus+ projekt “Youth on”

parasjagu sinu ümber. Tuba täis in-
telligentseid ja sõnakaid inimesi tegi 
algul küll ebakindlaks, kuid mida 
rohkem suhtlesime, seda enam tekkis 
mugavustunne ja sobiv keskkond 
oma arvamuste avaldamiseks.

Kes oleks arvanud, et ühel kuumal 
juunikuu päeval öeldud jah-sõnast 
kasvab mõne kuu möödudes välja 
kogemus kogu eluks, millest võtsime 
kaasa 40-liikmelise rahvusvahelise 
perekonna, lõputu inspiratsiooni-

puhangu, lugematul arvul uusi ideid 
nii enda kui ka end ümbritseva pa-
randamiseks, uue lemmiklinna, sadu 
sisenalju, 4 uut sõpra-kolleegi Eestist 
ja mälestuse, mis toob naeratuse 
näole veel pikaks ajaks? Meie ei oleks 
sellest isegi unistada osanud, kuid 
just tänu saadud kogemusele teame, 
et oma mugavustsoonist tasub alati 
välja astuda ja kogu hingest suhelda, 
sest just nii saavad alguse need kõige 
paremad asjad. 

Kuidas algas Sinu teekond muu-
sikuna? 

Muusikuna algas tee märgatava-
malt teises klassis, kui muusikaõpe-
taja leidis, et oskan hästi laulda ning 
tahtis mind Tammetõru lauluvõist-
lusele saata, mis oli tol ajal Tamsalu 
valla lastele suunatud lauluvõistlus. 
Sealt alates hakkasin rohkem laulma. 
Samal aastal läksin ka muusikakooli 
klassikalist klaverit õppima ning 
ühtlasi tulid ka esimesed omaloomin-
gulised palad sellest ajast. 

Mis on olnud seni suurim pro-
jekt, mille oled korraldanud?

Raske on öelda, mis on olnud 
suurim projekt. Kindlasti üks suu-
rimaid väljakutseid oli kontserdile 
“Aeg” teha kogu heli- ja videopro-
duktsioon, demod, valgus ja live 
heli, laulsin ka ise samal kontserdil. 
Enda projektidest saan ilmselt suuri-
maks hetkel pidada Tamsalu multi-
meedialaagri korraldamist ning soo-
loprojekti, millega vaikselt tegutsen. 

Asusid sügisel õppima G. Otsa 
nim Tallinna Muusikakooli vast-
loodud õppekavale “muusikaette-
võtlus”. Miks just see eriala?

Minu jaoks oli see väga loogi-
line valik, kuna loomevaldkonnas 
tegutsemine on alati olnud hinge-
lähedane ning olles ise teadmistele 
orienteeruv inimene, leian, et sel-
les valdkonnas on palju ära teha. 
Kuna osalesin ka Music Estonia 
Intro programmis ja eriala on 
kureeritud samade inimeste poolt, 
siis saan vaid parimat oodata.

Mida toob tulevik?
Istun praegu Soome laeval ja 

tulen Sony Music Finlandi avapeolt 
uute tutvuste ja tugeva motivatsioo-
niga. Tulevikku ette ei saa küll näha, 
kuid enda jaoks viie aasta plaan on 
loodud. Kindlasti jätkan karjääri 
edasiarendamist muusikavaldkon-
nas ning püüan ka läbi huvitegevuse 
suunata ja õpetada kohalikke noori 
veel mõnda aega.

 
 

MEIE INIMESED

Ettevõtlik muusik taavi Luik

Nimi: TAAVI LUIK 

Vanus: 22-aastane. 

Huvitav fakt: täis-
karsklane aga magusa-
sõltlane



MTÜ Tapa Lauluselts sai harjutusruumi Yamaha digiklaveri.

Olmejäätmete koht ei ole konteinerite kõrval!

Foto Ave Pappe

Foto Lembit Saart
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Ave Pappe 
MTÜ Tapa  Lauluselts

Ragn-Sells AS 
teade

Mailis Alling
Keskkonnaspetsialist

Kohaliku Omaalgatuse Programmi 
2019 kevadvoorus osales MTÜ 
Tapa Lauluselts projektiga „MTÜ 
Tapa Lauluseltsi harjutusruumi 
digiklaveri ostmine“. Meie suureks 
rõõmuks loeti taotlus igati põhjen-
datuks ning seltsile eraldati  2000 
eurot uue muusikariista ostmiseks. 
Heast klaverist tundsime juba mitu 
aastat puudust- harjutusruumi vana 
pianiino oli  tehniliselt juba hilisesse 
pensionikka jõudnud.

Vastavalt  MTÜ Tapa Lauluseltsi 
põhikirjale on meie seltsi eesmärk 
avalikes huvides kooriürituste kor-
raldamine ning läbiviimine, koori-
laulu edendamine ja propageerimine 
ning koorikultuuri arendamine 
Tapa vallas. Oma eesmärkide saa-
vutamiseks korraldame muusika-
üritusi, meistriklasse ja  loomulikult 
toimuvad iganädalased segakoori 
„Leetar“kooriproovid.

Lauluselts on Kohaliku Omaal-
gatuse Programmist saanud toetust 

Muusikaselts sai toetust Kohaliku 
Omaalgatuse Programmist

ka varasemalt. Aastatel 2010-2011 
uuendati prooviruumi mööbel, 
2013 soetati koopiamasin-printer 
ja 2014 toetuse abil õmmeldi uued 
kostüümid. Käesoleva aasta toe-
tusega lisandus digiklaver Yamaha 
Clavinova Digital Piano CSP- 170, 
mis võimaldab kooriproove läbi 
viia häälerühmades, korraldada 

hääleseade töötubasid jms harjutus-
ruumis. Lisaks lauluseltsile hakkavad 
kasutama muusikatuba ka kõik 
teised majas tegutsevad muusika-
kollektiivid (laulustuudio, lastekoor, 
eakate lauluansambel jne).

Täname Kohaliku Omaalgatuse 
Programmi komisjoni ja kutsume 
kodulinlasi osalema meie tegevustes!

Suve lõpufaasis tuli trükist ja jõudis 
sügiskuu alguses ostjateni koguteos 
„Neeruti Looduse ABC“. Sealt saab 
kõike teada Neeruti ja lähiümbruse 
maastike – Neerutimaa ning maas-
tikukaitseala kohta. Kokku on teoses 
152 värvifotot, mis on eraldi plokis 
ja populaarteaduslik jutt, millede 
autoriks on Marek Vahula. Fotod on 
tehtud aastatel 2014-2017 Canon 
kaameraga. Teada, saab piirkonnast 
kõike ja seda alates maastiku jääaja 
järgsest kujunemisest, metsadest, 
taimedest, seentest, putukatest kuni 
lindude-loomadeni välja.  Teose 
kirjastab FIE Marek Vahula. Vaba-
müüki ja raamatukogudesse jõuab 
teos augusti viimasel nädalal. 

trükist tuleb 
„Neeruti Looduse ABC“ 

Jäneda A ja O kaupluse juurde on 
tootjavastutusorganisatsiooni poolt 
paigaldatud segapakendi ning pa-
beri/papi konteinerid. Augustikuu 
viimastel päevadel oli konteinerite 
juures selline vaatepilt nagu on näha 
pildil. See ei olnud esimene kord, 
kui konteinerite kõrvale oli too-
dud kottidega kodumajapidamises 
tekkinud olmejäätmeid. Siinkohal 
juhime tähelepanu, et olmejäätmete 
koht ei ole segapakendi või paberi/
papi konteinerites, veel vähem kon-
teinerite kõrval. Olmejäätmed tuleb 
panna kodus asuvasse olmejäätmete 

Uus hinnakiri
Jäätmeliik Mahuti tüüp Graafikujärgne

tühjendus
Tühisõit Graafikuväline

tühjendus (tellim-
isel)

Olmejäätmed

jäätmekott 50 l 2,05 € 2,82 € 4,09 €

80 l 2,54 € 2,82 € 5,09 €

140 l 2,82 € 2,82 € 5,63 €

240 l 3,16 € 2,82 € 6,31 €

370 l 3,85 € 2,82 € 7,70 €

600 l 4,99 € 2,82 € 9,98 €

800 l 5,54 € 2,82 € 11,10 €

1500 l 9,36 € 2,82 € 18,73 €

2500 l 13,87 € 2,82 € 27,74 €

4500 l 21,85 € 2,82 € 43,69 €

konteinerisse, mida tühjendatakse 
korraldatud jäätmeveo raames. Kui 
pakendikonteineritesse ei viida jäät-
meid, mille jaoks need konteinerid 
on mõeldud, siis kaotab sellisel kujul 
jäätmete liigiti kogumine mõtte ning 
taaskasutusorganisatsioonil ei ole 
huvi probleemsetes kohtades kon-
teinereid hoida.

Pakendikonteineritesse tohib 
viia ainult pakendijäätmeid! Kõik 
ülejäänud liigiti kogutud jäätmed 
(va olmejäätmed) tuleb viia Tamsalu 
jäätmejaama või Tapa jäätmete ko-
gumispunkti. Vastuvõetavate jäät-
meliikide ja lahtiolekuaegade kohta 
saab infot valla kodulehelt (link) 
või keskkonnaspetsialistilt (mailis.
alling@tapa.ee, tel 322 9665). 

Jäneda küla avalikud 
konteinerid

teade endise tamsalu valla 
jäätmeveopiirkonna hinnamuutuse kohta

Ragn-Sells AS teostab endise Tam-
salu valla jäätmeveopiirkonnas kor-
raldatud jäätmeveo teenuse raames 

segaolmejäätmete vedu. 
Ettevõte pöördus 21.02.2019 

MTÜ Roheline Paik üldkoosoleku 
poole taotlusega tõsta jäätmeveo 
teenuse hinda. Hinnatõusu taot-
lemise olulisimaks põhjuseks oli 
jäätmete käitlushinna tõus.

MTÜ Roheline Paik kinnitas 
30.08.2019 jäätmeveo teenuse 
hinnana 6,94 eur/m3. Uus hind 
hakkab kehtima alates 01.10.2019. 
Hinnakirja muutusest teavitab jäät-
mevaldajaid Ragn-Sells AS e-posti ja 
tavaposti teel.
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FILMIFEStIVAL KINO MAALE

Info festivali kava, programmide ja filmide kohta: 
www.kinomaale.ee 

NB! Filmiteemaline filateelia näitus “Fil-
mikaadrid margialbumis” Tapa kultuurikojas 
21.10 – 17.11

Esmaspäev, 21.10
kell 16.00 “Taani laste animamudila” (animat-

sioonid lastele, tasuta)
kell 18.00 “Taani noorte filmid – kasvurasku-

sed” (lühimängufilm, alates 11 +, tasuta)
kell 20.00 “Nukufilmi animapärlid täiskasva-

nutele” (animatsioon, alates 16+, tasuta)

Teisipäev, 22.10
kell 18.00 “Taani noorte segafilmilaegas” (lü-

himängufilm ja animatsioon, alates 11+, tasuta)
kell 20.00 “Vanamees” (kogupere absurdiani-

matsioon, tasuline- pileteid müüb kultuurikoda)

Filmifestival Kino maale programmid 
tapa Kultuurikojas
21.-26. oktoober 2019

Kolmapäev 23.10
kell 16.00 “Taani laste lühfilmilaegas” (animat-

sioonid lastele, alates 7+, tasuta)
kell 18.00 “Taani noorte segafilmilaegas 2” 

(lühimängufilm, alates 13+, tasuta)
kell 20.00 “Taani täiskasvanute lühifilmilaegas” 

(lühimängufilm ja animatsioon, alates 16+, tasuta)

Neljapäev, 24.10
kell 16.00 “Joonisfilmi laste eriprogramm - Tom 

ja Fluffy” (animatsioonid lastele, tasuta)
kell 18.00 “Nukufilmi animapärlid lastele” (ani-

matsioonid lastele, alates 7+, tasuta)
kell 20.00 “Joonisfilmi värsked animapärlid” 

(animatsioon, alates 16+, tasuta)
Laupäeval, 26.10
kell 17.00 festivali Gala (festivali autasustami-

sed ja tänamised, sissepääs kõigile vaba)

 07.10. – 27.10. kõik festivali programmide 
näitamine erinevates Eesti kultuurimajades, 
raamatukogudes, noortekeskustes, koolides, 
muuseumites jms

07.10. - 27.10.  alafestival “bussianimat-
sioon” GoBusi bussides ja “rongianimatsioon” 
Elroni rongides 

07.10. – 09.10.  Tapa Gümnaasiumis animat-
siooni töötoad lastele ja noortele ja töötoad 1. 
jalaväebrigaadis 07.- 08.10. Eelregistreerimine 
kuni 04.10.2019, info@nukufilmilastestuudio.
ee, tel 53 037 660. 

21.10. – 17.11.  filmiteemaline filateelia 
näitus “Filmikaadrid margialbumis” Tapa kul-
tuurikojas 

26.10. kell 17.00 Festivali GALA Tapa kul-
tuurikojas autasustamised, parimate tööde 
näitamised

Programmid: Taani laste animamudila, Taani 
laste lühifilmilaegas, Taani noorte filmid  - “kas-
vuraskused”, Taani noorte segafilmilaegas, Taani 
noorte segafilmilaegas 2, Taani täiskasvanute 
lühifilmilaegas, Nukufilmi animapärlid lastele, 
Joonisfilmi laste eriprogramm, Nukufilmi ani-
mapärlid täiskasvanutele, Joonisfilmi värsked 
animapärlid

Festivalifilmide näitamised kõikjal TASUTA ! 
Kogu festivali info ja täiskava: www.kinoma-

ale.ee, lisaks https://www.facebook.com/ki-
nomaale/ indrek.jurtsenko@tapa.ee, 5290785         

Filmifestival KINO MAALE
07.-27. oktoober 2019 Koondajakava

Filmifestival KINO MAALE toimub 
ajavahemikus 7.–27.10. 2019 ja toob 
festivali tänavugi lastele ja noortele 
ning täiskasvanutele lähemale, pea-
aegu kodu uksepakule. Filmifestival 
Kino maale, mis toimub kolmandat 
aastat, pakub vaatajatele kolm vär-
viküllast filminädalat, keskendu-
des  esmakordselt lühimängufilmile, 
kuid näidatakse ka animatsioone ja 
dokumentaalfilme. Fookuses on es-
makordselt Taani filmikunst ja Eesti 
animaatorite uudislooming. Samuti 
on esmakordselt Tapal filmiteemaline 
filateelia näitus.

“Oleme rõõmsad, et tänavu saame 
vaatajatele pakkuda kauaoodatud uut 
filmižanri meie festivalil, milleks on 
lühimängufilm. Tänavu filmivalik 
on mitmekesisem, kui kunagi varem, 
põnevat vaatamist on igale sihtgrupi-
le”, ütles festivalijuht.

Festivali alustavad lastele ja noor-
tele ning 1. jalaväebrigaadi ajateeni-

jatele mõeldud kaks eraldi töötuba, 
lisaks ka konkurss. Filme näidatakse 
lasteaedades, koolides, raamatuko-
gudes, noortekeskustes, kultuuri- ja 
rahvamajades, muuseumites ja nii 
mõneski söögikohas, samuti ka El-
roni rongides ja GoBusi bussides. 
Filmiteemaline filateelia näitus “Fil-
mikaadrid margialbumis” toimub 
Tapal 21.10 – 17.11. Kokkuvõtteid 
festivalist tehakse 26. oktoobril 2019 
Tapa Kultuurikojas. 

“Festivalikavas on 10 erinevat 
programmi, kokku üle 60 filmi. 
Tänavu on peafookuses Taani filmi-
kunst, kuna teeme tänukummarduse 
Taani ja Eesti suhetele, mis seotud 
Waldemars Day 800 ehk Taani lipu 
sünnipäevaga. Legendide kohaselt, 
on Taani lipp pärit just Eestist. Taani 
filmikunsti näitame läbi 6 erineva ja 
mitmekesise programmi, samuti on 
meil rahvale pakkuda 4 programmi 
Eesti animaatorite töödest”, ütles 
festivalijuht. 

Animatsioonitöötoad toimuvad 
esmaspäevast kolmapäevani, 07.–09. 
oktoobril kl 12–16 Tapa Gümnaasiu-
mis (Pargi 12, Tapa) ning töötubades 

õpitakse joonisfilmi, nukufilmi/la-
menuku ja eksperimentaaltehnikaid. 
Töötubadesse registreerumine on 
avatud reedeni, 4. oktoobrini 2019 
https://forms.gle/cAiLbdLhssrFhM-
6PA  ja tel 53037660. Töötube viib 
läbi MTÜ Nukufilmi Lastestuudio. 
Töötubades osalemine on tasuta. 
Töötubadest saavad osa võtta kõik 
Eesti lapsed ja noored vanuses 5–19 
eluaastat, oodatud on ka filmihuvilis-
te vanemad ja juhendajad.

2017. aasta aprillis asutatud Fil-
mifestival KINO MAALE toimub 
ajavahemikus 07.-27. oktoober 2019. 
Filmifestivali KINO MAALE toeta-
vad Tapa vallavalitsus, Rahvakultuuri 
Keskus, Taani Suursaatkond ja Taani 
Filmi Instituut, Eesti Joonisfilm, 
Nukufilm, SA Eesti Filmi Instituut, 
Eesti Kultuurkapital Lääne-Virumaa 
Ekspertgrupp, Lääne-Virumaa Oma-
valitsuste Liit, jt

Indrek Jurtšenko, Filmifestival 
Kino maale peakorraldaja,  tel 
5290785, e-mail indrek.jurtsenko@
tapa.ee. Info: www.kinomaale.ee , 
www.facebook.com/kinomaale 

Filmifestival KINO MAALE 
toob esmakordselt fookusesse 
Taani filmikunsti ja žanritest 

lühimängufilmi
Indrek Jurtšenko
kultuurispetsialist

Indrek Jurtšenko
kultuurispetsialist

Rein Tops

Animatsioonitöötoad toimuvad es-
maspäevast kolmapäevani, 07.–09. 
oktoobril kl 12–16 Tapa Gümnaa-
siumis ning töötubades õpitakse 
sel korral joonisfilmi, nukufilmi/
lamenuku ja eksperimentaaltehni-
kaid. Töötubadesse registreerumine 
on avatud reedeni, 4. oktoobrini 
2019 tel 53037660. Töötube viib 
läbi Filmifestival KINO MAALE 
koostööpartner MTÜ Nukufilmi 
Lastestuudio. Töötubades osalemi-

ne on tasuta. 
Töötubadest saavad osa võtta kõik 

Eesti lapsed ja noored vanuses 5–19 
eluaastat, oodatud on ka filmihuvilis-
te vanemad ja õpetajad/juhendajad. 

Kõik töötubades valminud filmid 
osalevad ka konkursil. Välja antakse 
Grand Prix ja palju eriauhindu. 

Töötubade lisainfo:                                                                                                                            
Lia Liin                                                                                                                                      
Nukufilmi Lastestuudio juhataja                                                                                                          
tel:53037660                                                                                                                                
e-post: info@nukufilmilaste- 
stuudio.ee   
www.nukufilmilastestuudio.ee 

KINO MAALE kutsub 
animatsioonitöötubadesse

Vinnis Eesti meistrivõistlustel tavaraja 
orienteerumises võitis N-65 klassis hõ-
bemedali Maire Limberg. Teatevõist-
luses N45/50 klassis said hõbemedali 
Evelyn Himma, Merike Mets ja Raili 
Rooba.

Golfis tuli järjekordselt Lääne-Viru-
maa meistriks  Kristo Raudam, kes te-

gutseb Los Torose korvpallitreenerina.
21494 osavõtjaga Tallinna maratonil 

ja sügisjooksul oli meie parim M-55 va-
nuseklassi võitja Ago Veilberg (02:51.16 
). Ago isiklik rekord maratonis on 1991. 
aastast 02:33.31. Los Torose edukaim 
oli poolmaratonis  M-40 klassis 25. 
kohaga (01:32.43)  Rainer Tops. Samal 
distantsil oli M-45 vanuseklassis 43. 
kohal Margus Kaegas (01:36.19).

Ilus ilm ja muudetud rada võimal-
dasid saavutada häid aegu.

Spordist tamsalus
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VALLAVALItSUSE- JA VOLIKOGU INFO

VALLAVOLIKOGU MÄÄRUS

Maksim Butšenkov
volikogu esimees

Aune Suve-Kütt
noorsootööspetialist

Mailis Alling
keskkonnaspetsialist

Esimesel istungil, mis toimus pärast suve-
puhkust, arutasid saadikud 14-ne teema 
üle. Peamised neist  toon ära oma aruan-
des. Mõningad muudatused toimusid vo-
likogu koosseisus. Keskerakonna saadikute 
nimekirjas Lilli Strõnadko vahetas välja 
Janar Safronov, valimisliidus „Koostöö“ 
Kai Halliku asemele liitus volikogu liik-
mena Tiivo Vaigurand. 

Istungi alguses andis Alari Kirt vallava-
nemale üle päringu, kes vastavalt kehtes-
tatud korrale, peaks esitatud küsimustele 
vastama 30 päeva jooksul.  

Koosolek algas arutlusega laenu võt-
mise otsuse üle. Märkimist väärib see, et 
aasta alguses kavandatud laen 1,1 miljoni 
euro ulatuses oli vähendatud lisaeelarve 
vastuvõtmisega 150 000 euro ulatuses ja 
nüüd on 950 000 eurot. Laenudeta on 
pea võimatu investeerida, aga me püüame 
hoida valla laenukoormust kontrolli all.   

Kaks järgmist päevakorrapunkti käsitle-
sid Maleva karjääride kaevamisluba.  Siin-
kohal tasub märkida, et enda otsuses me 
ei nõustunud keskkonnaametiga, osutades 
kumulatiivsele mõjule, mis tuleneb pärast 
teostatavaid väljakaevamisi. Meie ettepa-
nekuks saab see, et me palume hinnata, 
enne loa välja andmist, väljakaevamistest 
tulenevat keskkonnamõju (amet ei näinud 
selleks vajadust).  Me tegime enda otsusega 
ettepanku kehtestada mitmeid piiranguid, 
mida tuleks järgida – töid tuleks lubada 
teha ainult tööpäeviti kella 8.00-st-17.00-
ni (nädalavahetustel ja pühade ajal keelata 
tööde tegemine ära). Samuti on keelatud 

kaevata naaberkinnistu elumajade lähe-
duses lähemal kui 250 m ning kohustada 
firmat hooldama ja hoidma Maleva teed 
heas korras.

Firma Ragn-Sells poolt esitatud pä-
ring, tõsta prügi väljaveo tasu Tamsalus 
4,62 €/m3-lt kuni 8,02 €/m3-ni, kuna 
jäätmekäitlustasud on tõusnud 122% 
võrra. Arutelu käigus oli volikogu valiku 
ees – leida kompromisslahendus või kuu-
lutada välja uus hange. Leppisime kokku 
– lubada tõsta hinda ainult kuni 6,94 €/
m3. Meie valla hanke läbiviimise praktika 
näitab ära, et sellele firmale ei soovi keegi 
konkurentsi pakkuda ja minnes seda teed 
mööda, saaksime me hinna tõusuks 80% 
või lausa 100%-ti.

Valitsuse spetsialist tutvustas saadiku-
tele keskkonnaameti vastust meie ettepa-
nekule mitte anda luba Vajangu seafarmi 
laiendamiseks. Riigiasutus pidas meie 
argumente vähekaalukateks ja kavatseb 
firma taotlust kooskõlastada, viidates 
seaduses ära toodud õigusele.  Meile jääb 
ainult elanikele soovitada probleemide 
tekkimisel pöörduda keskkonnainspekt-
siooni (telefon 1313). Ameti informat-
siooni kohaselt pole viimaste aastate 
jooksul elanikelt tulnud seafarmi peale 
ametlikke kaebusi (s.h. ka telefonile).

Naabervald Järva alustab üldplanee-
ringu koostamist. Seaduse kohaselt on 
meil kõik võimalused, et teha sellesse 
dokumenti ettepanekuid. Me kasutasime 
antud võimalust ära ja tegime naabritele 
ettepaneku teha koostööd meie valla 
spetsialistidega nii naabruskonna ja väär-
tusliku põllumajandusmaa küsimustes 
kui ka maastike, puhkealade ning kaevan-
damisest mõjutatud alade ja riigikaitseliste 
objektide osas. 

Vallavolikogu nõustus valitsuse taotlu-
sega, tõsta Tapa spordikoolis õppemaksu. 
Kulutused sportlaste ülalpidamiseks 
kasvavad iga aastaga. Vald on omaltpoolt 
tõstnud finantseerimist, kuid see ei kata 
ära kõiki kulutusi. Võttes arvesse keskmise 
ja miinimumpalga kasvu riigis, pidasime 
võimalikuks tõsta igakuist maksu 10-lt 
eurolt 15-le eurole.

Vallavolikogu otsustas anda loa valitsu-
sele, perioodiks oktoober 2019-september 
2022, kuulutada välja hange abi osutami-
seks probleemsetele peredele ja teismeliste-
le, kes on tulnud välja lastekodudest. Selle 
teenuse pakkumine kohaliku omavalitsuse 
poolt on kohustuslik.

Aasta alguse abivallavanema kohale 
lahkunud Ene Augasmäe asemel sai Jäneda 
kooli hoolekogu esindajaks vallavolikogu 
poolt Janar Safronov. 

Augustikuus, oma saadikuvolitused 
peatanud Lilli Strõnadko, oli kinnitatud 
vallavalitsuse koosseisu. Selle otsuse arutelu 
käigus oli järjekordselt püstitatud küsimus 
valitsuse liikmete suurendatud koosseisu 
üle. Valitsev koalitsioon on seda küsimust 
juba arutanud ja lähiajal on plaanis seda 
vähendada. 

Koosoleku lõpus andis vallavanem 
vallavolikogule aruande probleemidest 
valitsuse sotsiaal- ja haridusosakonna 
töös. Nüüd on vaja 13 punktist koosnev 
nimekiri analüüsida ja teha vastavad järel-
dused. Esimene ja loogiline samm on seda 
käsitleda revisjonikomisjoni koosolekul. 
Siinkohal tekib küll küsimus – kas on õige, 
et kontrolli teostava komisjoni esimeheks 
on endine vallavanem, kelle ametiajal need 
probleemid võisid alguse saada? Sellele 
küsimusele proovime vastata järgmisel 
istungil.

Augustikuu vallavolikogus

Vastavalt Tapa Vallavolikogu 
määrusele (20.10.2018 nr 38, 
täiendatud 26.08.2019 nr 63) 
on meil kaks meedet, mille abil 
saame toetada Tapa valla lapsi 
huvitegevuses ja huvihariduses 
osalemisel: õppetasust vabasta-
mine ning sõidukulude kompen-
seerimine.

Tapa Vald vabastab taotluse 
alusel Tapa Muusika- ja Kuns-
tikooli ning Tapa valla Spordi-
kooli õpilase, kelle elukohana 
on rahvastikuregistrisse kantud 
Tapa vald, osaliselt või täielikult 
õppetasust järgmistel tingimustel:

Õppetasu maksmisest võib 
osaliselt (50%) vabastada õp-
puri, kes on tervislikel põhjustel 
õppetööst puudunud rohkem 
kui 4 nädalat (28 kalendripäeva 
ja enam). Õppuri puudumisest 
tervislikel põhjustel on vanem 
kohustatud teavitama huvikooli 
kirjalikku taasesitamist võimal-
davas vormis. 

Kui Tapa valla huvikooli-
des õpib ühest perest kolm või 
enam last, vabastatakse õppetasu 
maksmisest täies ulatuses kolmas 
ja järgnevad lapsed. Õppuri 
seaduslikul esindajal tuleb esitad 
Tapa Vallavalitsusele vormiko-
hane taotluse iga õppeaasta 1. 
oktoobriks.

Õppetasust maksmisest õppe-
aastal vabastatakse täies ulatuses 
hiljemalt 1. oktoobriks Tapa 
Vallavalitsusele esitatud taotluse 
alusel Audentese Spordigümnaa-
siumi õppur, kes on kantud Tapa 
valla Spordikooli nimekirja. 

Õppetasu maksmisest võib 
täies ulatuses vabastada kuni 
kolmeks kuuks toimetuleku-
raskustes olevast perest õppuri. 
Toimetulekuraskuseks loetakse, 
kui perekonnale jääb pärast kõi-

gist sissetulekutest (netopalk, 
stipendium, riiklikud rahalised 
hüvitised, elatisraha jms) põh-
jendatud elamiskulude maha-
arvamist kuus kasutada summa, 
mis on alla kahekordset riiklikku 
toimetulekupiiri. Vormikohane 
taotlus tuleb esitada järgmiselt: 
1. oktoobriks, mille alusel on 
õppetasust vabastamise pe-
riood september-november; 10. 
detsembriks,  mille alusel on 
õppetasust vabastamise periood 
detsember-veebruar; 10. märt-
siks,  mille alusel on õppetasust 
vabastamise periood märts-mai.

Taotluse vorm ja tingimuse 
on leitavad valla kodulehelt 
(https://www.tapa.ee/huvikoo-
li-oppetasust-vabastamine) või 
vallamajas.

 Sõidukulu osalist hüvitamist 
on õigus taotleda Eesti rahvasti-
kuregistri andmetel Tapa vallas 
elaval ja Tapa vallas huvikoolis 
käiva või huvitegevuses osaleva 
alaealise õpilase seaduslikul 
esindajal või täisealisel õpilasel, 
kui õpilase huvihariduse või hu-
vitegevuse toimumise koht asub 
vähemalt 3 km kaugusel õpilase 
elukohast ja huviharidust või 
huvitegevuses osalemist on 
tõendanud huvikool, ringijuht 
või treener. 

 Sõidukulu kompenseerimist 
saab taotluse alusel taotleda 3 
korda õppeaasta jooksul esitades 
taotluse vastavalt: 15. detsemb-
riks (septembri, oktoobri ja no-
vembri kulude hüvitamiseks); 
15. märtsiks (detsembri, jaanua-
ri ja veebruari kulude hüvitami-
seks); 15. juuniks (märtsi, aprilli 
ja mai kulude hüvitamiseks).  
Vajadusel tuleks juba praegu 
hakata koguma ühistranspordi 
(rongi) pileteid.

Taotluse vorm ja tingimuse 
on leitavad valla kodulehelt (htt-
ps://www.tapa.ee/soidukulud) 
või vallamajas.

tapa vald toetab 
huvihariduses ja 
huvitegevuses 

osalemist

Alates 2019. aasta kevadest 
ei toimu enam Tapa linnas 
erakinnistutelt lehtede ja okste 
äravedu. Kinnistute omani-
kel on võimalik lehti ja oksi 
tasuta ära viia Tapa jäätmete 
kogumispunkti (Paide mnt 7j, 
Tapa). Kui lehti transpordi-
takse kottides, siis tuleb need 
kogumispunktis kottidest välja 
valada ning oksad tuleb kon-
teinerisse panna samuti lahtiselt. 
Lehed ja oksad ei tohi sisaldada 
olmejäätmeid (kile, metall, plast 
jms). Jäätmete konteineritesse 
ladustamisel aitab ja juhend-
ab vastuvõtupunkti töötaja 
(kogumispunkti kontaktnum-
ber 5330 1779).

Tapa jäätmete kogumispunkt 
on avatud: 

- esmaspäev 10.00-17.00
- kolmapäev 11.00-16.00       
- reede 10.00-17.00
- laupäev 10.00-15.00
riiklikel pühadel suletud

Aiajäätmeid saab viia ka 
Tamsalu reoveepuhastusjaama 
juures asuvale kompostimis-
väljakule, mis asub Kaeva külas 
(78701:005:0010). Aiajäätmed 
tuleb platsil paigutada vasakul 
pool asuvasse hunnikusse ning 
oksad paremale poole. Platsile 
viidavad jäätmed ei tohi sisalda-
da olmejäätmeid (kile, metall, 
plast jms).

Kaeva külas asuv kom-
postimisväljak on avatud es-
maspäevast reedeni 9.00-16.00 
ning laupäeval 9.00-14.00.

Küsimuste korral võib 
pöörduda keskkonnaspetsialis-
ti poole (Mailis Alling, mailis.
alling@tapa.ee, tel 322 9665).

Aiajäätmete äraandmine

Tapa Vallavolikogu võttis 17.06.2019 
vastu määruse nr 60 „ Tapa valla alustava 
ettevõtja toetuse määramise ja kasutamise 
kord“, mille eesmärk on ettevõtluse toe-
tamine ja arendamine Tapa vallas. Toetust  
võivad taotleda äriühingud ja füüsilisest 
isikust ettevõtjad, mille  esmasest regist-
reerimisest ei ole möödunud rohkem kui 
36 kuud. Taotlusi toetuse saamiseks on 
võimalik esitada kaks korda aastas, hilje-
malt 15. aprilliks ja 15.oktoobriks. Toetuse 
suurus ühe taotleja kohta on kuni 5 000 
eurot ning  taotleja omafinantseering peab 
olema vähemalt 20% taotluse üldmahust. 

Toetuse taotleja peab vastama järgmis-
tele tingimustele: 

•	 taotleja	on	registreeritud	ja	tegutseb	
Tapa valla haldusterritooriumil; 

•	 taotlejal	puuduvad	maksuvõlad	või	
need on ajatatud; 

•	 taotleja	suhtes	ei	ole	algatatud	likvi-
deerimis- ega pankrotimenetlust ega välja 
kuulutatud pankrotti;  

•	 taotleja	 ei	 tohi	 olla	 varem	 saanud	
Tapa valla alustava ettevõtja toetust. 

 Toetust antakse järgmistel juhtudel: 
•	 ettevõtlusega	alustamiseks;	
•	uue	 tegevusvaldkonna	 väljaarenda-

miseks; 
•	 ettevõtte	 kaasajastamiseks	 ja	 uute	

tehnoloogiate kasutuselevõtuks. 
•	Toetusega	seotud	tegevuste	tegemise	

aeg on kuni üks aasta alates toetuslepingu 
sõlmimisest. 

•	Taotleja	on	kohustatud	looma	vähe-
malt 1 täiskohaga töökoha hiljemalt 6 kuu 
jooksul arvates toetuslepingu sõlmimise 
päevast. 

Vajalikud dokumendid:
Taotlus esitatakse  taotlusvormil (lisa 

1) ning sellele lisatakse: 
•	äriplaan	kolmeks	järgnevaks	aastaks;	
•	bilanss	 ja	 kasumiaruanne	 eelneva	

majandustegevuse kohta;  
kaks võrreldavat hinnapakkumust või 

põhjendus pakkumuste esitamise võima-

tuse kohta.
Vallavalitsuse arenguosakonna vastav 

teenistuja (edaspidi teenistuja)  kontrollib 
esitatud taotluste nõuetekohasust, esita-
tud andmete õigsust ja taotleja nõuetele 
vastavust 20 tööpäeva jooksul taotluse 
registreerimisest.  Kui taotleja ja taotluse 
nõuetekohasuse kontrollimise käigus 
selgub, et taotleja või taotlus ei vasta 
nõuetele, annab teenistuja taotlejale kuni 
10 päeva puuduste kõrvaldamiseks. Kui 
taotleja ei kõrvalda määratud tähtajaks 
puudusi, loetakse taotlus mittevastavaks 
ning menetlus lõpetatakse.

Määrus koos lisadega on leitav Tapa 
valla kodulehel https://www.tapa.ee/
ettevotlus.

Lisainformatsioon ja nõustamine Mar-
ko Teiva, ettevõtlusspetsialist, 322 9661

marko.teiva@tapa.ee
Pikk 15, 45106 Tapa
322 9650, vallavalitsus@tapa.ee www.

tapa.ee

- Kinnitati Lasteaia Pisipõnn töötajate 
koosseis 

- Otsustati korraldada korteriomandi 
Eha tn 12-14 Tapa linn kirjalik kordu-
senampakkumine 

- Otsustati küsida pangalaenu pakku-
musi Tapa valla investeeringute katteks 

Kinnitati järgmiste läbiviidud han-
gete tulemused:

- „Haridusliku erivajadusega lastele 
transporditeenuse osutamine 

- Küttepelletite ostmine 

- Otsustati alustada riigihanget „Tu-
giisikuteenuse osutamine” ja kinnitati 
hanke alusdokumendid 

Kiideti heaks järgmised volikogu õi-
gusaktide eelnõud ja esitati volikogule 
menetelemiseks:

- Mittetulundusühingus Eluaken 
osalemise lõpetamine

- Tapa valla spordiasutuste ümber-
korraldamine 

- Tapa vallavolikogu ettepanekud 
Vinni valla üldplaneeringu lähte-

seisukohtadele ja keskkonnamõju 
strateegilise hindamise väljatöötamise 
kavatsusele

- Vallavalitsusele hanke korraldami-
seks ja lepingu sõlmimiseks nõusoleku 
andmine (elektrienergia ostmine) 

- Tapa valla hariduse ja noorsootöö 
arengukava kinnitamine

- Tapa valla Ühisveevärgi ja -kana-
lisatsiooni arendamise kava aastateks 
2020 – 2032 kinnitamine

Vallavalitsuse istungite otsuseid perioodil 
14.08.2019-04.09.2019
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01. oktoober kell 17.00 Rahvusvahelise muusikapäeva kontsert. 
Esinevad Ingely Laiv (oboe), Marten Altrov (klarnet), Rene 
Sepalaan (fagott), Anna Kelder (flööt), Meelika Mikson 
(metsasarv) ja Johan Randvere (klaver). Sissepääs tasuta.

08. oktoober Filmihooaja avamine
   kell 11.00„Minuscule. Mutukad: seiklus Kariibidel“, kell 15.00 

„Lõvikuningas“, kell 20.00 „Kohtunik“.  
Pilet kõikidele filmidele 1€. Kinokava leitav koduleheküljelt, 
Facebook’ist ja kuulutustelt. 

09. oktoober kell 17.00 Tapa vallavanema õpetajate päeva 
vastuvõtt

10. oktoober kell 18.00 Filmiõhtu „Minuscule. Mutukad: seiklus 
Kariibidel“, kell 20.00 „Kohtunik“. Piletid 3€/5€.

12. oktoober kell 12.00 Tapa Kultuurikoja pidulik avamine  
12.00-15.00 maja ärkab. Tegevused ringiruumides. 
15.00-15.20  noorte multimeedialaagri lühifilm „Vabana tundma 
end pean“. Pilet 2€. 
18.00 valgus süttib akendes. Valgusinstallatsioon. 
19.00 kontsert üllatuskülalisega  
21.00-02.00 Soolaleivapidu. Tantsuks mängivad Martin 
Trudnikov ja Peter Põder. Pilet eelmüügist 5€, peo päeval 8€. 
Avatud baar. Laudade broneerimine info@kultuurikoda.ee või 
+372 5660 6891.

16. oktoober kell 16.00 Lääne-Virumaa Omavalitsuste Liidu tänuüritus
17. oktoober kell 12.00 Tapa valla ettevõtluspäev
20. oktoober Koduvalla sünnipäevale pühendatud ekskursioon 

„Kirjanduslik retk Tapa vallas elanud kirjanike radadel“. Ilmar 
Talve, Veera Saar, Maimu Berg, Edgar Kask.Väljasõit keskväljakult 
kell 10.00. Osalustasu 2€. 

21.-26. oktoober Festivali Kino Maale programm
22. oktoober kell 20.00 Filmiõhtu „Vanamehe Film“. Kodumaine 

animafilm. Piletid 3€/5€.Eepiline road-movie, mis peaks pühkima 
tolmu iidselt rahvatarkuselt, et piim, see on suur vastutus.

26. oktoober kell 17.00 Festivali Kino Maale lõpuüritus
27. oktoober kell 17.00 Sillamäe rahvateatri etendus „Abielumehe 

armuseiklused“, lavastaja Leonid Toporov. Lüüriline komöödia. 
Etendus toimub vene keeles. Piletid 14€/16€.

30. oktoober kell 19.00 Väike-Maarja Seltsimaja näiteringi etendus 
A. Vampilovi „Provintsianekdoodid“. Tragikomöödia kahes 
vaatuses. Lavastaja Erik Ruus. Piletid 3€/5€.

13. september – 18. oktoober Tapa Muusika- ja Kunstikooli 
täiskasvanute kunstiringi näitus

21. oktoober – 17. november Samuel Golombi filmiteemaline 
filateelia näitus “Filmikaadrid margialbumis” 

Jälgi infot kultuurikoja kodulehel www.kultuurikoda.ee ja Facebook’is.  
Piletite müük ja broneerimine E-R kell 10.00-17.00 tel. 
+372 5660 6891 kunstiline juht, +372 5559 5461 direktor.

LEHtSE  KULtUURIMAJAS

tAMSALU  KULtUURIMAJAS

KUHU  MINNA?

Oktoobris alustavad tööd ja ootavad teie osavõttu kõik huviringid:
01. oktoober kell 18.30 Line-tantsuring “Lehtse Liinirahvas” juh. 

Maire Ilves
02. oktoober kell 19.30 Lehtse Kammerkoor, dir.-d T. Tikkerber ja J. 

Väljaots
03.oktoober Virge Palmsalu showtantsu ring
 13.00-14.00 (1.-3.klass) poisid, tüdrukud
 14.00-15.00 (4.-6.klass) poisid, tüdrukud
 15.00-16.00 (7.-9.klass) poisid, tüdrukud
 19.00 – 20.00 TOOLIJOOGA (Kooli aatriumis) 
    Maario Silma treeningud:
 17.00 – 18.00 Poiste spordiring
 18.00 – 19.00 Tütarlaste ja naiste spordiring
 19.00 – 20.30 Noormeeste ja meeste spordiring
06.oktoober – 2.PPP  jätkub Lehtse Pinksi Pühapäevade XVIII 

hooaeg!                                            
 *Osalema oodatud kõik huvilised: mehed, naised, poisid, tüdrukud. 

Mäng turniiridena. Täiskasvanute registr. algab 9.30 ja lõpeb 
9.55! Täiskasvanuil osamaks: 3,50  €, õpil. tasuta.                                                                                                                              

08.oktoober Lehtse Käsitööseltsingu I ÕPITUBA 
*Tuleme kokku ja teeme plaane *Võta kaasa mõni huvitav käsitöö 

näidis või hea mõte! *Meisterdame ka midagi toredat *Juhendaja 
– Eva Arusoo *Ootame teid, naised, neiud, noorikud!

14.oktoober kell 13.00  Klubi “Ehavalgus” kutsub kõiki 
LIIKLUSTEEMA-LISSE JUTUTUPPA. Külalised Maanteeametist. 
Temaatilised filmid ja jutud 

20. oktoober kell 12.00 LEHTSE KÜLAKILB 2. MÄNG
Jätkub XVIII hooaeg. Mängud kestavad aprillini – hea võimalus veel 

liituda. Teretulnud uued võistkonnad  (kuni 4 liiget). Ootame Teid, 
nupukad – mälumängus ei ole kaotajaid!  OSAMAKS: täisk.: 3.- 
€, õpil. tasuta

22. oktoober kell 18.00 Lehtse Käsitööseltsingu II ÕPITUBA
26. oktoober kell 20.00 Hooaja retrohõnguline avapidu kõigile! 

OKTOOBRIÕHTUL naerutab rahvast legendaarne huumorikuningas 
RAIMO AAS *Tantsuks retroansambel “EVEREST”, kes esitab 
80.-ndate hitte igas keeles ja igale meelele! Seega võid ka 
stiilselt riietuda – 20. sajandi lõpukümned… 

    *Eelregistreerimine laudadesse 25. oktoobrini.  PÄÄSE: 10.- €
     NB! pidu algab täpselt - äRA HILJAKS JÄÄ!!!
     info telefonil: 52 18 398; info@lehtsekultuurimaja.ee    

27. september Noorte segarühm Pastlad Kuluvad alustab hooaega 
koolimajas. Juhendavad Marge Iho ja Kerli Relli

1.oktoober  kell 16.30 Tantsurühm 154R alustab hooaega 
koolimajas. Juhendab Evgenia Iarnia

2.oktoober kell 16.30 „Atsikese“ hooaja algus koolimajas. 
Juhendaja Tiina Õunapuu

30.oktoober kell 17.00 hooaega alustab 1.-3. klassi õpilaste 
tantsutrenn koolimajas. Kerli Relli

tAPA  KULtUURIKOJAS

KULtUUR

SPORt

E – R – k. 08.15 – 14.45 -  Lehtse 
Kooli  ja lasteaia kehalise kasvatuse, 
liikumise ja muusikaõpetuse tunnid  
(suur saal, II korruse proovisaal)

ESMASPÄEV
13.00 – 16.00 – Klubi „Eha-

valgus“ üritused ja tegelused: MÄ-
LUTREENING, EAKATE LII-
KUMISTUND, LAULUTUBA, 
JUTUTUBA, MEISTERDUS, 
TÄHTPÄEVADE PEOD, KOH-
TUMISED HUVITAVATE INI-
MESTEGA    ( President Tiiu Kaasik,  
juh.-d – Anu Jonuks, Leelo  Jürimaa)  

19.00 – 20.00 -  TEMPO-FIT  
RÜHMATREENING (treener Al-
jona Karloševa)

 TEISIPÄEV
18.00 – 20.00 – Lehtse Käsitöö-

seltsingu ÕPITUBA üle nädala (juh. 
Eva Arusoo)

18.30 – 21.00 – Line-tants „Leht-
se Liinirahvas“  (juh. Maire Ilves)

KOLMAPÄEV
18.30 – 19.300 – Kapelli „Veere-

ke“ proov  (juh. Tiiu Tikkerber)
19.30 – 21.30 – Lehtse Kammer-

Mis toimub Lehtse Kultuurimajas nädala 
sees 2019/2020 hooajal:

koori proov (dirig. Tiiu Tikkerber ja 
Jaanus Väljaots)

15.00 – 19.30 – klaveritunnid (õp. 
Kalli Kurvits)

NELJAPÄEV
13.00-14.00 – Virge showtants 

1.-3.klassi poisid, tüdrukud (teener 
Virge Palmsalu)

14.00-15.00 – Virge showtants 
4.-6.klassi poisid, tüdrukud (Virge 
Palmsalu)

15.00-16.00 – Virge showtants 
7.-9.klassi poisid, tüdrukud (Virge 
Palmsalu)

17.00 – 18.00 – SPORDIRING 
POISTELE (treener Maario Silm)

18.00 – 19.00 -  SPORDIRING 
TÜTARLASTELE ja NAISTELE 
(Maario Silm)

19.00 – 20.30 – SPORDIRING 
NOORMEESTELE ja MEESTELE 
( Maario Silm)

19.00 – 20.00 – TOOLIJOOGA 
Lehtse Kooli aatriumis (treener Virge 
Palmsalu)

REEDE
20.00 – 22.00 – ans. „UBA“ proov 

PEALE SELLE:
*Muud tegelused (käsitöö, luu-

lelõunad, koosolekud jms.) kokku-
leppel

*Kontserdid, temaatilised, laste 
ja noorte üritused, Lehtse Kooli 
suuremad üritused,    rahvakalendri 
tähtpäevad jms.

*1 kord kuus (P) – Lehtse Pinksi 
Pühapäev ja Lehtse Külakilb

*Kord kuus kohvik-klubi vormis 
peoõhtu orkestri ja esinejatega (L)

*Maja kasutus seltside ja seltsin-
gute poolt, koosolekud, koolitused 
(E – P)

*Müügipäev ~1 kord kuus 
(“KIRBUKAS”vms.) (L)

*Statsionaarsed näitused 3-s ruu-
mis (v. saal, garderoob, kohvik)

*Renditud üritused (E – P)
NB! 
Kõik Lehtse Kultuurimajas te-

gutsevad kollektiivid ootavad TEID 
kaasa lööma! 

Info pole täielik, kuna kõik tege-
vused pole veel kokku lepitud. Jälgige 
reklaami!

Käsipall
Spordiklubi Tapa käsipallimees-

kond juhatas hooajaeelsed kontroll-
matšid sisse Leedus, kus augustikuu 
eelviimasel nädalalõpul  võisteldi 
rahvusvahelisel turniiril Alytus Cup. 
Meeskonna loots oli Aron Jaanis, kes 
kiitis oma hoolealuste positiivset ja 
võitluslikku suhtumist mängu kogu 
turniiri vältel. Kokkuvõttes saadi 
IV koht ja turniiri pärliks kujunes 
mäng Leedu pronksimeeskonna 
Kaunas-Ažuolas-KTU-ga, kelle elu 
tehti väga raskeks (poolaeg 15:15). 
Rõõmu teeb see, et meeskonda on 
tulnud algavaks hooajaks täiendama 
ka endised tapakad Rail Ageni ja 
Artur Oganezov ning teist hooaega 
järjest “tsementeerib” puuri Mikola 
Naum.

Augusti lõpus toimus Tallinnas 
rahvusvaheline käsipalliturniir Ibis 
Tallinn Handball Cup 2019, kus 
kaksikvõit tuli Eestisse. SK Tapa 
lõpetas kuuenda kohaga. Osa võtsid 
Eesti, Leedu, Soome ja Venemaa 
käsipalliklubid. SK Tapa jäi turnii-
ril punktita, ent ei saanud üheski 
kohtumises pallurite kooli- või 
töökohustuste tõttu täiskoosseisuga 
kaasa teha. “Lisaks kaotasime viis 
mängijat väiksemate või suuremate 
vigastustega. Eelmise nädala Leedu-
turniiriga kokku oli meil lühikese 
ajaga üheksa mängu ning seda 
on natuke palju,” tunnistas Tapa 
peatreener Elmu Koppelmann. 
“Küllap põhikoosseisus avanuks me 
ka punktiarve, aga kohati tegime 
siiski päris ilusaid asju. Tervikuna 
oli Tallinn Cup väga kasulik ja öel-
dakse ju, et võistlus on kõige parem 
treening. Pilt on ees, nüüd on vaja 
pusletükid kokku panna. See ei saa 
olema kerge, ent läheneme hooajale 
heatujuliselt,” lisas tapalaste koge-
nud juhendaja.

6.-8 septembril Karjaas osalesid 
SK Tapa 2003. aastal sündinud 

poisid Aktia Cup turniiril käsipal-
lis. Aron Jaanise juhitud meeskond 
saavutas tubli III koha.

Saalihoki
Saalihoki Eesti meeskond alustab 

MM 2020 tiitlivõistluste valiktur-
niiriks ettevalmistust. Valikturniir 
toimub oktoobrikuus Taanis ja selle 
osaleb ka Tapa vallast pärit Kermo 
Uue. Eesti koondisesse on kuulu-
nud ka Kermo onupoeg Sven Uue, 
samuti naiskonda tema õde, Kerli 
Uue. Üks kõige staažikamaid Tapa 
vallast pärit saalihokimängijaid, kes 
on riigikoondisesse kuulunud, on 
Oskar Salm, kes tänavu koondisesse 
ei kuulu. Samuti on Oskari isa, Tõnu 
Salm (SK Jäneda) olnud korduvalt 
Eesti koondise treener.

Maadlus
SK Tapa maadlejate hooaeg sai 

juba traditsiooniliselt avatud Tu-
rus, olümpiavõitja Kalle Mäkineni 
mälestusvõistlustega. Tulemused: 
Olavi Laisarv ja Fred-Markus Rüü 
2. koht, Rainer Viilveer 3. koht ja 
Kalle Laisarv 5. koht.

Juulikuus, kui oli puhkus ja 
laagrite aeg, sai nii mõndagi tehtud 
ja saavutatud.  Laagrites toimus ri-
damisi vahvaid võistlusi, kus noored 
maadlejad said üksteiselt mõõtu 
võtta mitte ainult maadluses.

CSIT’i mängudel Hispaanias 
osales JÕUDi koondisega ka SK 
Tapa maadlejad, kes kokkuvõttes 
saavutasid kõrge 2. koha. Alla jäädi 
vaid Iraani koosseisule.

Juunikuu teises pooles osales 2 
Tapa valla poissi Euroopa kadettide 
meistrivõistlustel, võitu seekord ei 
tulnud, aga kogemusi saadi kuhjaga. 
Ats Pajula kaotas 0:7 taanlasele, kes 
sai lõpuks pronksi, Olavi Laisarv 
2:9 sakslasele, kes hiljem pronksi 
eest võitles.

“Kuldne maadlustüdruk” Marta 
Pajula võitis järjekordse Eesti meist-
ritiitli rannamaadluses. Palju õnne!

Ujumine
Alex Ahtiaineni unistus sai Buda-

pestis kuhjaga täidetud. Augustikuu 
lõpus Ungaris peetud juunioride 
maailmameistrivõistlustel ujumises 
oli Alex Ahtiainenil silme ees vaid 
üks eesmärk: jõuda oma trumpalal, 
100 meetri liblikujumises pool-
finaali. Noormees pani kõik oma 
jõuvarud kohe esimese vettehüp-
pega mängu ja täitis uue isikliku 
rekordiga unistuse. Oma trumpalal 
100m liblikujumises saavutas ta 
kokkuvõttes ajaga 53,73  16. koha. 
Juuli alguses saavutas ta samal alal 
Euroopa Meistrivõistlustel 9. koha, 
kuid aeg oli siis üle 54 sekundi. Veel 
tulemusi MMilt: 50m vabalt – 26. 
koht, 50m liblikat – 23. koht ja 
100m vabalt  53. koht.

Eelmise hooaja lõpus, 2019. 
aasta juunikuus toimusid Eesti 
meistrivõistlused. Brita Ranna-
metsale kokkovõttes  eestikatelt 2 
individuaalset Noorte Meistritiit-
lit, 2 individuaalset hõbedat ja 1 
pronks ning 2 hõbedat ja 1 pronks 
teadetes. Lisaks osales ta Põhja-
maade meistrivõistlustel. Brita 
üllatas meid taas 50m vabas, kui 
ujus end kenasti Põhjamaade MV 
hõbedale isikliku rekordiga 27,22 
kaotades kulla vaid 0,03 sekundiga. 
Lisaks individuaalsele hõbedale sai 
Brita kaela pronksmedalit 4x100m 
kombineeritud ja 4x100m vabalt 
teateujumistes. Lisaks 100m va-
balt 1.01,21 (9) ja 100m liblikat 
1.06,97 (10). 

Juulikuus osales Brita Bakuus 
Noorte Olümpiafestivalil EYOF. 
Brita tegi arengu mõttes head stardid 
ja koges hulgaliselt väärt kogemusi. 
Hooaja alguse 2019/2020 võttis 
Brita vastu “puhates” ehk joostes, 
kus osales Ööjooksul ja ka jooksul 
“We run Tallinn”, samuti külastas 
aktiivselt jõusaali, et uueks hooajaks 
tugevat põhja laduda.

Spordist tapa vallas
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REKLAAM JA tEAtED

Tapa valla ajaleht Sõnumed 
Pikk 15, Tapa Vallavalitsus.
Ajalehte saab lugeda www.tapa.ee. 
Toimetaja Alina Leopard  
e-post: alina.leopard@tapa.ee.  

Tapaskije Vesti toimetaja:  
Golomb Management OÜ
Küljendaja Liina Kald – e-post: liina.kald@tapa.ee
Trükitud trükikojas Printall – 
Tala 4, Tallinn, tel 669 8400  

Trükiarv 6000. Leht ilmub üks kord kuus.
Kuulutuste vastuvõtt Alina Leopard, 
alina.leopard@tapa.ee
Toimetusel on õigus kirju ja teisi kaastöid nende selguse 
huvides toimetada ning lühendada.

UUED VALLAKODANIKUD

ÕNNItLEME EAKAID

Miron Mürk
Mikk Järmann
Denry Umbleja
Karel Luide
Ralf Januškevitšus
Henri Paju
Markus Tangsoo
Sandra Laur
Adeele Kreitsman
Keiti Lukken
Gloria-Lisete Laur
Kristelle Karu
Stella Truu

Hilje Pilv (Tamsalu) 97
Mihhail Pavljuk (Tapa) 97

Ilse-Makeenje Mehike (Räsna) 93
Bernhard Vetka (Tapa) 92

Arkadi Kivi (Tapa) 92
Helmi Soots (Tapa) 92

Helga Kivisild (Tapa) 91
Helga Kallau (Saiakopli) 90

Anna Tärn (Tamsalu) 90
Nikolay Borovskiy (Tapa) 90

Kaljo Lomp (Jäneda) 90
Helju Laansalu (Tapa) 90

Õie Voot (Vajangu) 90
Elsi Udumäe (Tapa) 85
Elgi Tammar (Tapa) 85

Vladimir Kravets (Tapa) 80
Vadim Androsov (Tamsalu) 80

Oleg Portnov (Rägavere) 80
Heino Kitt (Tapa) 80

Veniamin Aksenov (Tapa) 80
Galina Kruglova (Tapa) 80
Aime Mattis (Sauvälja) 80

Emmi Augjärv (Tapa) 80
Anne-Elss Hiiop (Tamsalu) 80
Juhan Uudmäe (Tamsalu) 75

Kalju Uude (Vajangu) 75
Anu Vaalmets (Tapa) 75

Jaan Kiviväli (Tamsalu) 75
Silvi Kreek (Loksa) 75

Svetlana Kolmõkova (Tapa) 75
Meeli Rahuoja (Jäneda) 75

Keete Reede (Tapa) 75
Senta Valvik (Tapa) 75

Einar Valliste (Tamsalu) 75
Jüri Tüli (Tapa) 70

Ivan Truievtsev (Tapa) 70
Reet Areng (Vajangu) 70

Milli Raidma (Porkuni) 70
Yury Vasiliev (Jäneda) 70

Ekaterina Kochkina (Tamsalu) 70
Anne Luup (Tamsalu) 70

Jekaterina Kunder (Tamsalu) 70
Elve Vahesalu (Tapa) 70

Aino Ennoja (Tamsalu) 70
Raisa Aleksandrova (Tapa) 70

Valentina Paas (Tapa) 70

Avaldame kaastunnet 

KERSTI OOLUPI 
perekonnale. 

Põhikooli klassijuhatajat jääb mälestama 
Tapa Gümnaasiumi 92. lend.

Siiras kaastunne Vilmale ja Ahtile
kalli tütre ja õe

KAIDI SULA

kaotuse puhul.

Kü Moe 5 elanikud

Ostan igas seisukorras sõidukeid ja kaubikuid! 
võib remonti vajada! Tel 53092650!

KORSTNAPÜHKIJA - tel 55604046

ARELO OÜ
Müüme kohaletoimetamise võimalusega:

• sõelutud mulda, 
• liiva, 
• purukruusa, 
• killustikku,
• freesasfalti.
Kalluri, multilifti, kopplaaduri, 

frontaallaaduri, greideri jm rasketehnika 
teenuse osutamine.

Pakume fekaaliveoteenust 10m3 või 3m3.
Info tel 5636 0462, 

e-mail areloinfo@gmail.com.

TAPA EHITUS OÜ 
teostab järgmiseid töid:

- Omaniku järelevalve
- Ühistute renoveerimine
- Katuste ehitamine
- Välisseinte soojustamine
- Vundamenditööd
- Hoonete ehitamine- majad kõrvalhooned 

(garaaž, saun, kuur)
- Aedade ehitamine
- Kiviterrasside ja puitterrasside ehitamine
- Siseviimistlustööd (siseruumide viimistlus, 

ehitamine)

Telefon 53437995  meil info@tapaehitus.eu

• KAEVETÖÖD LAADUR-, JA MINIEKSKAVAATORIGA
• VEE- JA KANALISATSIOONITRASSIDE EHITUS
• VEOTEENUS KALLURIGA
• TÕSTETÖÖD MADELKRAANAGA
• OHTLIKE PUUDE LANGETUS
• KORVTõSTUKI RENT
• TÖÖD HÜDROHAAMRIGA (ROKSON)
• LIIVA JA KILLUSTIKU MÜÜK
• HAAGISE RENT
• POSTIAUKUDE PUURIMINE 

Info: www.martexkopad.ee 
e-mail: info@martexkopad.ee, tel: 56488916

MEIE HULGASt ON LAHKUNUD

Lembit Kuntur 4.08.1937-22.08.2019
Anna Ossiitšuk 29.01.1928-28.08.2019
Vaike Toom 26.06.1929-15.08.2019
Vaima Kaldvee 23.09.1930-19.08.2019
Elviira Pavel 22.04.1935-17.08.2019
Vilma Elbrecht 19.05.1935-20.08.2019
Iivi Jaaniste 27.11.1937-17.08.2019
Liudmila Fedorova 22.12.1939-6.09.2019
Leonora Anderson 8.05.1942-16.08.2019
Kersti Oolup 22.12.1961-30.08.2019
Kersti Vaht 30.05.1989-2.09.2019

Tapa küttelaos müügil

- puitbrikett
- küttepuud võrgus
- kütteklotsid võrgus
- turbabrikett
- pellet
- kivisüsi
- liiv, killustik, sõelmed
- transport

AVATUD E-R  9-16.30
väljaspool tööaega 
kokkuleppel

Tel 322 0028, 5693 0613

Õuna 15 Tapa - TAKOM TRANSPORT OÜ



Пересечение с главной 
дорогой - лучшая работа 

архитектурного конкурса

Полет фантазии архитекторов теперь надо превратить в реальность. 

No 8/244 бесплатно

НОВЫЙ РЫНОК ВНИМАНИЕ

сентябрь 2019

Фото проектной документации

Дмитрий Окатов, вице 
старейшина Тапаской волости 

Майлис Аллинг, специалист 
по окружающей среде

Во вторник, 17 сентября жюри 
архитектурного  конкурса 
оформления центра города 
Тапа объявило победителя. Из 
шести, поступивших на конкурс 
проектов, лучшим признан 
проект под названием «Пере-
сечение с главной дорогой». 
Совместный проект составлен 
архитектурными бюро KUU и 
inphysica technology. Конкурс 
проводился Программой ЭР 
100 и Союзом архитекторов 
Эстонии в рамках программы 
обустройства общественно-
го пространства к 100-летию 
Эстонии.

Авторы идеей проекта «Пе-
ресечение с главной дорогой» 
Михкель Ряни Раев, Лаури Ляэ-
нелайд, Рауль Кальво, Кертту 
Кылль и Юхан Рохтла все без 
исключения молодые архитек-
торы. По их идее центр города 
Тапа должен составлять одно 
целое жизненное городское 
пространство.  Главная площадь 
будут давать больше возможно-
стей для организации меропри-
ятий, элементы оформления 
площади и центральной улицы 
можно будет легко трансфор-
мировать или перемещать. Это 
оригинальная и смелая идея.

В дальнейшем главная улица 
города станет односторонней, 
число прохожих и машин 
уравновесится. Одного направ-
ления движение будет вполне 
достаточно для нормального 
функционирования городской 
улицы. Интересна идея урав-
нивания высоты городского 
пространства до высоты желез-
нодорожного перрона.

Победивший проект пока 
только «сборник» идей. На 
базе проекта, победившего 
на конкурсе, проведут анализ 
и планирование дорожного 
движения в центре Тапа. Окон-
чательный вид центральной 
площади появится в ходе де-
тальной планировки, которая 
будет учитывать транспортную 
нагрузку в центре города и 
обеспечит плавное движение 
людей от железнодорожной 
станции в центр. Размер терри-
тории, охваченной проектом, 
составляет 127900 кв. мет, ров. 
На этой территории находится 
вся привокзальная зона, авто-
бусный терминал, улицы Пикк, 
Яаама, Сауна, центральная 
городская площадь. В 2015 и 
2018 году в этой части города 
осуществлялись масштабные 
проекты благоустройства и 
изменения схемы движения.

Призовой фонд архитек-
турного конкурса Программы 
ЭР 100 и Союза архитекторов 

Эстонии составил 25 тысяч 
евро. Победа в конкурсе дала 
победителям 9000 евро. Жюри 
приняло решение наградить 
денежными поощрительными 
премиями еще пять конкурс-
ных работ. Премию за второе 
место в размере 7000 получила 
работа «Галерея» («Galerii»), 
авторы - архитектурное бюро 
Stuudio Tallinn. Третье место и 
денежную премию в размере 
5000 евро заслужил проект «Фо-
рум» («Fooru»), акторы - бюро 
Arhitekt Must. Кроме этого, 
жюри выделило две премии 
в размере 2000 евро работам: 
«До встречи на променаде» 
(«Kohtume promenaadil», авторы 
- бюро Mudel и «Тапа Тапас» 
(«Tapa Tapas»), авторы - бюро 
NÜÜD arhitektid.

В рамках приуроченной к 
100-летию Эстонской Респу-
блики архитектурной про-
граммы «Хорошее жизненное 
пространство» («Hea avalik 
ruum») будет обустроено или 
реконструировано обществен-
ное пространство во многих 
городах Эстонии, в том числе 
в Пылва, Тырва, Выру, Рапла, 
Кярдла, Валга, Раквере, Вильян-
ди, Нарве, Пярну, Курессааре, 
Пыльтсамаа и Таллинне. В 2019 
году прошло четыре архитек-
турных конкурса для обновле-
ния центра Тапа, Вызу, Пайде 
и Лихула. 

В начале сентября на рыночной 
площади возле тамсалуского вок-
зала были прилавок для рыночной 
продажи на три места. Вместо двух 
прилавков пока установлен один. 
Если рынок найдет популярность, 
то весной будет установлен еще 
один прилавок, тогда на рынке 
будет шесть мест торговли. Во-
лостная управа надеется, что ры-
нок полюбится местным жителям, 
и к прилавкам будет бережное 
отношение.

Рыночная инфраструктура в 
Тамсалу рассчитана для созда-
ния условий продажи местными 
жителями даров своих садов и 
огородов. Платы за пользование 
прилавками нет. Уже в первые 
дни после установки прилавка 
здесь велась оживленная торгов-
ля. Продавцы и покупатели при-
няли новшество с ободрением. 
Продавцы решили предлагать 
свои товары пока по вторникам, 
четвергам и субботам. По словам 
члена Тапаского волостного со-
брания Юллара Неэме, в Тамсалу 
уже давно назрела необходимость 
установки рыночных прилавков. 
«Здесь давно не было прилавков 
для торговли на улице. Люди 
ждали установки таких прилавков. 
Теперь это дело сделано и идет 
бойкая торговля. Обратная связь 
только положительная, люди по-
лучили возможность продавать, 
выращенный своими руками садо-
вый урожай», - отметил волостной 
депутат Юллар Неэме. 

Рыночная 
инфраструктура 

в Тамсалу

С весны 2019 года в городе Тапа 
больше не организуется вывоз 
листьев и веток с частных участ-
ков. Владельцы участков и домов-
ладений могут бесплатно сдать 
сухие листья и ветки в Тапаский 
пункт приема отходов (ш.Пайде 
7j). Если сухие листья сдаются в 
пункт приема в мешках, то листья 
следует высыпать из мешков в 
контейнер. Листья и ветки не 
должны быть смешаны с бытовы-
ми отходами (пленка, металл, пла-
стик). При сдаче таких отходов вас 
консультирует работник пункта 
приема. Его телефон: 5330 1779.

Время работы пункта приема 
отходов в Тапа:

понедельник 10.00-17.00
среда 11.00-16.00       
пятница 10.00-17.00
суббота 10.00-15.00
В дни государственных празд-

ников пункт закрыт. 
Отходы из садов можно от-

везти и на станцию отходов в 
Тамсалускую станцию отходов 
(находиться в деревне Каева, 
78701:005:0010). Садовые отходы 
следует положить левую сто-
рону, а ветки - справа. Листья и 
ветки не должны быть смешаны 
с бытовыми отходами (пленка, 
металл, пластик). Площадка для 
компоста открыта с понедельника 
до пятницы 9.00-16.00 и в субботу 
9.00-14.00.

С вопросами можно обращать-
ся к специалисту по окружающей 
среде: тел. 322 9665 или э-почта: 
mailis.alling@tapa.ee

О сборе садовых 
отходов

Тапаская основная русская 
школа сообщает:

Занятия в подготовительном 
классе начинаются  
3-го октября 13.00. 

Занятия будут проходить  
по четвергам. 

Учителя Виктория Беличев и 
Ирина Пиксар.

Собрание родителей 03.10.  
в 13.00.

Тапаский спортивный 
центр 

1-ая Пехотная бригада 
Сил обороны Эстонии в 

сотрудничестве с Тапаской 
волостью проводят 

МИЛИТАРНУЮ 
ГРУППОВУЮ 
ТРЕНИРОВКУ.

25.09.2019 в 19.45

02.10.2019 в 19.45.

Просьба быть на месте за 10 
мин. до начала тренировки. 
Возьмите с собой хорошее 
настроение, спортивную 

одежду и бутылку с водой.

Тренер Деэви Отс (1-ая 
Пехотная бригада)

Тренировки бесплатные!

Внимание!

В Тапаском Культуурикода 
и Раквереском народном 

доме начала работу группа

Latin Dance под 
руководством Эвели.

Контакт: 5175717.



Вот так мы понимаем систему сортировки мусора и отходов! 
Фото Лембит Саарт
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В Янеда около магазина A & O 
установлены оператором об-
работки отходов специальные 
контейннеры для смешанных 
отходов тары и макулатуры 
(бумага и картон). В последние 
дни августа возле контейнеров 
была вот такая картина, как это 
видно на фотографии. И это 
уже не первый  раз, когда возле 
контейнеров бросают мешки с 
мусором и бытовыми отходами. 
Обращаем внимание, что быто-
вые отходы нельзя выбрасывать 
в такие контейнеры для смешан-
ных отходов тары и макулатуры. 
И не только нельзя выбрасывать 
в контейнеры, но и ставить 
возле таких контейнеров. Бы-
товые отходы следует собирать 
в контейнеры, которые нахо-
дятся возле каждого участка. 
Такие контейнеры вывозятся 
по графикам организованного 
вывоза мусора и отходов. Если 

смешивать весь мусор и отходы 
в контейнерах, то теряется смысл 
заниматься сортировкой по их 
видам. У оператора обработки 
отходов пропадает интерес к 
таким контейнерам, нет смысла 
устанавливать контейнеры в та-
ких проблемных местах.

В контейнеры для упаковок 
можно выбрасывать только ис-
пользованную упаковку и тару! 

Все остальные виды отходов, 
кроме бытовых отходов, следует 
сдавать на станцию отходов в 
Тамсалу или пункт сбора отхо-
дов в Тапа. Время работы этих 
пунктов имеются на волостной 
домашней странице. Можно 
позвонить специалисту по окру-
жающей среде - 322 9665 или 
написать по адресу: mailis.alling@
tapa.ee

Мусорные контейнеры общего 
пользования в Янеда

Майлис Аллинг, специалист 
по окружающей среде

Рихо Телль, 
волостной старейшина

Ауне Суве-Кютт, 
специалист 
по молодежной работе

В Тапаской волости целью обще-
ственного бюджета является при-
влечение населения к составлению 
волостного бюджета.    

Работа над составлением об-
щественного бюджета в нашей 
волости ведется на основании 
постановления волостного собра-
ния № 7 от 28.02.2018. Данным 
постановлением предусмотрено 
участие в оценке идей специаль-
ной комиссии, сами предложения 
должны соответствовать опре-
деленным критериям. Объект, 
для которого выделяются суммы 
общественного бюджета, должен 
представлять общественный инте-
рес и находиться в общедоступном 
месте. Запуск объекта не должен 
в будущем принести волостной 
казне непропорциональные фи-
нансовые затраты. Строительство 
или оборудование объекта должно 
стоить не более 20 тысяч евро, 
проект осуществляется в течение 
одного бюджетного года.

Оппозиционная фракция  «Valge- 
jõgi» в волостном собрании подала 
депутатский запрос по поводу об-
щественного бюджета 2018 года. У 
нас спрашивают о судьбе проекта 
реновации острова Валгейыэ. Как 
известно по юридическим при-
чинам осуществление этого про-
екта остановилось. «Какие шаги 
предпринимаются?»- спрашивает 
оппозиция.

С учетом того, что обществен-
ный бюджет и все, что с ним 
связано, имеет более широкий ре-
зонанс, то отвечу на поставленный 
вопрос и на страницах волостной 
газеты. Люди должны знать при-
чины задержки решения вопроса.

Юридических проблем с остро-
вом Валгейыэ было две. Во-пер-
вых, остров не принадлежал во-
лости Тапа, это была территория 
волости Кадрина. Далее, остров 
находится в зоне, где строительная 
деятельность запрещена. Об этом 
должен был знать Алари Кирт, 
который был в то время волостным 
старейшиной. Тем более, что сага 
острова длилась не один год. Ведь 
еще в 2010 году Тапаской волост-
ное собрание сделало волости 

Кадрина соответствующее заявле-
ние и в Кадрина дали согласие на 
изменение границ самоуправлений. 
Но Тапаская волостная управа не 
довела тогда дело до официального 
завершения. Во многом похожая 
ситуация произошла и в 2017 году, 
тогда объектом общественного 
бюджета была походная тропа 
Руткасте. Этот объект в большей 
части находится в волости Куу-
салу. Завершить этот проект уда-
лось при помощи добровольцев и 
солдат-союзников. Все, кто были 
связаны с проектом походной тро-
пы, утверждают, что имели дело с 
безразличием со стороны чинов-
ников Тапаской волостной упра-
вы. Никто не руководил работой 
солдат-союзников и не связывался 
с добровольцами. Простое мышле-
ние должно было подсказать – на 
мокрую поверхность нельзя пу-
скать тяжелую технику. Так можно 
было избежать причинения вреда 
тропе. Союзникам удалось только 
минимально восстановить прежнее 
состояние тропы.

Но вернемся на остров Валгейыэ. 
В 2019 году Тапаская волость вновь 
обратилась к соседней волости 
Кадрина с вопросом об изменении 
границ самоуправлений, Кадрина 
опять дало согласие. Новая коали-
ция довела дело до логического за-
вершения и границы официально 
изменены. Строительные работы на 
острове также были согласованы с 
Департаментом окружающей сре-
ды. Волостной отдел обслуживания 
составил и согласовал с автором 
идеи план строительных работ. Вся 
эта документация конкурса подря-
да находится в открытом доступе 
на волостной интернет странице. 
Как только будут подведены итоги 
конкурса подряда, можно начать 
работы на острове. Конечно, долж-
ны быть и необходимые погодные 
условия, тогда завершить проект 
можно будет еще в этом году.

В 2019 году объектом обще-
ственного бюджета выбран проект 
уличных тренажеров в Тамсалу. 
Здесь все предварительные при-
готовления сделаны, завершение 
проекта намечено на сентябрь.

Свою оценку о выполнении 
проектов общественного бюджета 
2017 и 2018 года желает дать также и 
ревизионная комиссия волостного 
собрания.

Обзор выполнения 
общественного бюджета

Новые расценки
Вид 

отходов
Тип 

контейнера
Вывоз на основе 

графика
Пустой
 проезд

Вывоз вне графика (по 
заказу)

Бытовые отходы

Мешок для 
отходов 50 л

2,05 € 2,82 € 4,09 €

80 л 2,54 € 2,82 € 5,09 €
140 л 2,82 € 2,82 € 5,63 €
240 л 3,16 € 2,82 € 6,31 €
370 л 3,85 € 2,82 € 7,70 €
60 лl 4,99 € 2,82 € 9,98 €
800 л 5,54 € 2,82 € 11,10 €

1500 л 9,36 € 2,82 € 18,73 €
2500 л 13,87 € 2,82 € 27,74 €
4500 л 21,85 € 2,82 € 43,69 €

На территории бывшей Тамса-
луской волости организован-
ный вывоз бытового мусора и 
отходов производит на дого-
ворных условиях АО Ragn-Sells. 
Предприятие обратилось 21 

февраля 2019 года к общему 
собранию НКО Roheline Paik с 
заявлением об изменении расце-
нок вывоза отходов. Основная 
причина повышения цены кроется 
в росте цен на обработку отходов. 

НКО Roheline Paik утвердило 
30 августа 2019 года новую цену 
услуги - 6,94 евро/м3. Новая цена 
действует с 1 октября 2019 года. 
АО Ragn-Sells получат извещения 
по почте и на электронный адрес.

Сообщение об изменении расценок 
организованного вывоза отходов 
на территории бывшей волости 

Тамсалу

На основании постановления 
Тапаского волостного собрания 
№ 38 от 20.10.2018 года и допол-
ненного постановления № 63 
от 26.08.2019 года мы имеем два 
направления, которые позволя-
ют поддержать деятельность по 
интересам среди детей Тапаской 
волости - освобождение от опла-
ты за учебу и компенсирование 
затрат на транспорт.

Тапаская волость освобождает 
на основании заявления частично 

или полностью от учебного сбора 
учеников Тапаской школы музы-
ки и искусства, а также учеников 
Тапаской волостной спортивной 
школы, при условии прописки 
ребенка в регистре народонасе-
ления Таппаской волости. При 
этом должны быть соблюдены 
следующие условия:

- От оплаты за учебу можно ча-
стично (50%) освободить ученика, 
который по состоянию здоровья 
отсутствовал на занятиях более 
4-х недель (28 календарных дней 
и больше). Об отсутствии ребенка 
по состоянию здоровья родители 
должны письменно известить 
школу по интересам в установлен-
ном порядке.

- Если в школе по интересам 
учатся трое и более детей-жителей 
Тапаской волости, то полностью 
от оплаты за учебу освобождается 
третий и последующие дети. Для 
этого родители или опекуны по-
дают соответствующее заявление  
в волостную управу не позднее 1 
октября каждого учебного года.

- Полностью от оплаты учебно-
го сбора освобождаются ученики 
Спортивной гимназии Audentes, 
если они внесены в списки Тапа-
ской волостной спортивной шко-
лы и к 1 октября подано заявление 
на имя волостной управы. 

- От оплаты учебного сбора 
в полном объеме можно осво-
бодить сроком до трех месяцев 

ученика, если семья получает по-
собие по бедности. Срок подачи 
заявления об освобождении от 
оплаты школы по интересам - 1 
октября. 10 декабря и 10 марта. В 
зависимости от времени подачи 
заявление отчитываются три 
месяца освобождения от оплаты. 

Бланки заявлений можно найти 
на домашней странице Тапаской 
волости: https://www.tapa.ee/
huvikooli-oppetasust-vabastamine 
или в волостной управе.  

Частичную компенсацию 
транспортных расходов могут 
получить внесенные в регистр 
народонаселения Тапаской во-
лости родители или опекуны 

учащегося школы по интересам, 
работающей на территории 
Тапаской волости, при условии, 
что место занятий находится 
не ближе, чем в 3 км от места 
проживания. При этом требу-
ется подтверждение школы по 
интересам, педагога или тренера. 
Ходатайствовать о транспортной 
компенсации можно три раза за 
учебный год: к 15 декабря, к 15 
марта и к 15 июня. Следует со-
хранять билеты на автобус или 
поезд.

Бланки заявлений можно най-
ти на домашней странице Тапа-
ской волости: https://www.tapa.
ee/soidukulud или в волостной 
управе.  

Волость поддерживает 
деятельность по интересам



Занятие в группе по интересам должно доставлять радость.
Фото из архива Общества защиты детейентал
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ВОЛОсТНОЕ сОбРАНИЕ

ВОЛОСТНАЯ УПРАВА 

Ауне Сюве-Кютт, 
специалист по 
молодежной работе

Максим Бученков, 
председатель Тапаского 
волостного собранияа

Аве Паппе, председатель 
правления НКО «Тапаское 
общество защиты детей»

- Утвержден состав работников 
детского сада «Pisipõnn»

- Принято решение о повтор-
ной продаже квартиры по адресу 
г.Тапа ул. Эха 12-14. 

- Принято решение о запросе 
предложения от банков на полу-
чение инвестиционного займа. 

Утверждены результаты следу-
ющих конкурсов подрядов: 

- Услуги транспорта детям с 
ограниченными возможностями. 

- Покупка древесных паллет. 

- Принято решение об откры-
тии конкурса подряда «Услуги 
опорного лица». 

Утверждены проекты докумен-
тов для передачи на рассмотрение 
и принятие Тапаским волостным 
собранием:

- Завершение волостного уча-
стия в НКО Eluaken.

- Реорганизация работы спор-
тивных учреждений  в Тапаской 
волости. 

- Предложения Тапаской во-

лости в проекты планировок и 
оценки влияния на окружающую 
среду в волости Винни. 

- Разрешение на организацию 
конкурса подряда для покупки 
электроэнергии. 

- Утверждение Программы 
развития молодежной работы и 
образования в Тапаской волости.

- Утверждение Программы 
развития системы канализации и 
водоснабжения в Тапаской воло-
сти на 2010-2032 год.

Вопросы заседаний Тапаской волостной управы 
(14.08.2019-04.09.2019)

27 сентября Тапаскому обществу 
защиты детей исполняется 20 лет. 
Для небольшой некоммерческой 
организации это достаточно 
большое время работы. Из этих 
20-ти лет мне пришлось 18 лет 
быть в роли руководителя. Это 
дает мне право анализа того, что 
нами сделано за эти годы и, поду-
мать о будущем.

На первых порах работы обще-
ства для нас главным была соци-
альная помощь малообеспечен-
ным семьям с детьми. Помогали 
одеждой и продуктами питания. 

Мне казалось, что я в своей 
должности поработаю всего 
несколько лет, но как видно, 
задержалась на два десятилетия. 
Эти годы были полны радости и 
удовлетворенностью сделанным. 
Конечно, были также и мгновения 
забот, когда кажется, что ситуа-
ции невозможно решить. Тогда 
хотелось «собрать чемодан», и 
уйти. Но я этого не сделала лишь 
потому, что рядом были хорошие 
и добрые помощники. К тому же 
работа, которую мы делаем при-
носит радость, это работа душой 
и сердцем.

Здание, мы котором мы рабо-
таем, принадлежит волости. Дети 
и молодежь полюбили этот дом. 
Будет эмоционально непросто 
уходить из этих привычных стен.

За годы нашей работы было 

осуществлено множество инте-
ресных проектов. Мы работали в 
области интеграции, проводили 
лагеря для детей с ограниченными 
возможностями, организовывали 
приключенческое воспитание, 
обучали родителей и проводили 
учебные экскурсии. Многие годы 
общество занимается организаци-
ей летней дружины школьников. 
Для нас важно найти интересные 
формы для занятий по интере-
сам. Все это невозможно сде-
лать без поддержки всех наших 
партнеров, которым я сердечно 
благодарна. Нам помогают во-
лостная управа, Культуурикода, 
детский сад «Pisipõnn» и детский 
сад «Vikerkaar», НКО Вирумааские 
опорные услуги.

Я благодарю всех наших фи-
нансовых помощников, без кото-
рых было бы трудно проводить 

работу с детьми и молодежью. 
Нашими основными спонсорами 
за эти годы были АО Põlluvara, 
Эстонский центр молодежной 
работы, ЦУ Интеграции, Про-
грамма местной инициативы, 
Программа Leader, Эстонский 
союз защиты детей, Департамент 
защиты памятников старины, 
Министерство образования, Объ-
единение молодежных центров 
Эстонии, Фонд Päikeselille, Мо-
лодежное агентство Эстонии и 
многие другие.

Я благодарна своей команде, за 
годы нашей работы рядом со мной 
было много людей.

Мы настроены продолжать 
свою работу на благо детей, так 
же как мы это делали все эти 20 
лет.  Мы надеемся, что родители 
по-прежнему будут доверять нам 
своих детей. 

20 лет Тапаского общества 
защиты детей

На первом собрании, состояв-
шимся после летнего перерыва, 
депутаты обсудили 14 тем. Основ-
ные темы приведу в этом отчете. 
В составе собрания произошли 
некоторые изменения. В списке 
депутатов от центристской партии 
Лилли Стрынадко заменил Янар 
Сафронов, а у избирательного со-
юза «Koostöö» вместо Кай Халлик 
в состав собрания вошел Тийво 
Вайгуранд.

До начала собрания Алари Кирт 
передал депутатский запрос во-
лостному старейшине, и согласно 
установленному порядку, который 
должен ответить на вопросы в те-
чение 30 дней.

Началось собрание с обсуж-
дения решения о взятии кредита. 
Стоит отметить, что запланирован-
ный в начале года заем в размере 
1,1 млн. евро был уменьшен при-
нятием дополнительного бюджета 
на 150 000 евро и составляет сейчас 
950 000 евро. Без кредитов невоз-
можны инвестиции, но мы стара-
емся держать кредитную нагрузку 
волости под контролем.

Следующих два пункта повестки 
касались разрешения на раскопки 
в карьерах «Maleva». Здесь стоит 
отметить, что мы в своем решении 
не согласились с Департаментом 
окружающей среды, указав им на 
кумулятивный эффект от раскопок 
в этих карьерах. Нашим предло-
жением будет провести оценку 
влияния раскопок на окружающую 
среду, перед выдачей разрешения 
на работу (Департамент не видел 
в этом необходимости). Своим 
решением мы предложили вне-
сти ряд ограничений, которые 
необходимо соблюдать - работы 
разрешить только по рабочим 
дням с 8.00 до 17.00 (в выходные 
и праздники запретить). Также 
запретить производить раскопки 
ближе, чем 250 м от жилого дома 
на соседствующих участках и 
обязать фирму содержать дорогу 
Малева в хорошем состоянии, 
обеспечив уход и уборку.

В ходе обсуждения запроса 
фирмы Ragn-Sells на повыше-
ние стоимости вывоза мусора в 
Тамсалу с 4,62 €/м3 до 8,02 €/м3. 
Причина повышения расценок - 
рост стоимости переработки на 
122%. Волостное собрание стояло 
перед выбором - найти компро-
миссное решение или объявлять 
новый конкурс. Мы сошлись на 
следующем - разрешим поднять 
цену только до 6,94 €/м3. Прак-
тика подрядов в нашей волости 
показывает, что конкуренции этой 
фирме никто не хочет составлять, 
следуя по этому пути, мы могли бы 
получить поднятие цены на 80%, 
а то и 100%.

Далее специалист управы оз-
накомила депутатов с ответом 
Департамента окружающей среды 
на наше предложение не давать раз-
решение расширять свиноферму в 
Ваянгу. Госучреждение посчитало 
наши аргументы не слишком ве-

сомыми, и намерено согласовать 
заявку от фирмы, ссылаясь на та-
кое право, прописанное в законе. 
Здесь можно только посоветовать 
жителям, в случае проблем обяза-
тельно обращайтесь в инспекцию 
по окружающей среде (тел 1313). 
По информации департамента 
за последние годы официаль-
ных жалоб (в т.ч. по телефону) 
от жителей на свиноферму не 
поступало.

Соседняя волость Ярва при-
ступает к составлению общей 
планировки. Согласно закону у 
нас есть возможность вносить в 
этот документ предложения на 
общие темы и проблемы. Мы 
воспользовались этим, и пред-
ложили соседям сотрудничать со 
специалистами нашей волости 
по вопросу соседства и исполь-
зования ценных сельскохозяй-
ственных земель, ландшафта, зон 
отдыха, месторождений ископа-
емых с объектами министерства 
обороны. 

Волостное собрание согласи-
лось с заявкой управы, поднять 
оплату обучения в Тапаской 
спортшколе. Расходы на содер-
жание спортсменов с каждым 
годом растут. Волость увеличила 
финансирование со своей сторо-
ны, однако это не может покрыть 
все затраты. Учитывая рост сред-
ней и минимальной зарплаты по 
стране, мы посчитали возмож-
ным увеличить ежемесячный 
взнос с 10 до 15 евро.

Волостное собрание реши-
ло выдать разрешение управе 
объявить тендер по оказанию 
помощи проблемным семьям 
и вышедшим из детских домов 
подросткам, на период октябрь 
2019 - сентябрь 2022. Эта услуга 
является обязательной для само-
управления.

Представителем от волост-
ного собрания в попечитель-
ский совет школы Янеда, вместо 
ушедшей на пост вице старей-
шины Эне Аугасмяги, стал Янар 
Сафронов.

Приостановившая в августе 
свои депутатские полномочия 
Лилли Стрынадко, была утвер-
ждена в состав волостной управы. 
В ходе обсуждения этого реше-
ния был в очередной раз поднят 
вопрос о увеличенном составе 
членов управы. Правящая коали-
ции уже обсуждала этот вопрос и 
в скором времени это количество 
будет уменьшено. 

В конце заседания старейши-
на волости передал волостному 
собранию отчет, о проблемах в 
работе социального и образова-
тельного отдела управы. Список 
из 13 пунктов еще предстоит 
проанализировать и сделать со-
ответствующие выводы. Первым 
и логичным шагом будет его 
рассмотрение на ревизионной 
комиссии собрания. Конечно, 
в этом случае возникает вопрос 
- корректно ли то, что председа-
телем проверяющей комиссии, 
является бывший старейшина, 
во времена которого эти про-
блемы могли возникнуть? На 
этот вопрос постараемся отве-
тить на следующем заседании. 

Август в волостном 
собрании

С 2017 года государство оказы-
вает местным самоуправлениям 
финансовую поддержку для 
развития деятельности по инте-
ресам. Теперь нам определиться, 
для чего израсходовать суммы 
2020 года. Для использования 
госсредств должна быть разра-
ботана программа деятельности 
по интересам. При составлении 

программы развития деятельно-
сти по интересам, мы, прежде 
всего, обозначаем существую-
щие возможности нашей воло-
сти. По состоянию на 1 октября 
мы фиксируем число молодежи, 
охваченной деятельностью по 
интересам. Школы, учреждения 
культуры, спортивные центры, 
НКО должны к 4 октября по-
дать списки уже работающих 
кружков и их участников. К 14 
октября просим жителей Тапа-
ской волости подавать идеи по 
развитию деятельности по инте-
ресам среди детей и молодежи в 

возрасте 7-19 лет. Идеи следует 
более детально продумать: где 
мог бы работать кружок, кто мог 
бы руководить кружком, какова 
численность целевой группы, 
какие методики используются, 
какие нужны средства или обо-
рудование, каков возможный 
бюджет.

Окончательный отбор будет 
сделан в сотрудничестве с Та-
паской молодежной палатой, 
которая проведет опрос среди 
молодежи.

Желаю всем хорошего полета 
мысли!

Мозговая атака: 
как расходовать госсредства?



Тави Луйк. 

Ирина соломатина

Фото из личного архива

Фото из личного архива
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НАШИ ЛЮДИ

Как начался твой путь в мире 
музыки?

Все началось во втором классе, 
когда моя учительница музыки 
заметила, что я умею петь. Она 
захотела отправить меня на дет-
ский песенный конкурс волости 
Тамсалу. С того времени начал 
больше заниматься пением. По-
том поступил в музыкальную 
школу по классу фортепиано. 
Тогда начал писать свои песни.

Расскажи о самом крупном 
проекте, в котором пришлось 
участвовать или организовы-
вать?

Трудно сказать, какой был са-
мым крупным. Одним таким про-
ектом, скорее всего, был концерт 
«Время», где нужно было отвечать 
за весь звук, свет и видеоэффек-
ты, к тому же я еще и пел на этом 
концерте. Личным крупным про-
ектом была организация лагеря 
мультимедии в Тамсалу. 

Ты учишься в музучилище 
им. Г.Отса на новом отделении 
«музыкальное предприни-
мательство». Почему сделан 

такой выбор?
Для меня это очень логичный 

выбор. Такая деятельность всегда 
мне нравилась. Я считаю, что 
в этой области можно многое 
сделать. Кроме всего, я участвую 
в программе Music Estonia Intro. 

Что принесет тебе будущее?
Только что приехал из Фин-

Предприимчивый музыкант Таави

ляндии, был на открытии фести-
вале Sony Music Finland. Участие 
в мероприятии дало много новых 
знакомств и сильную мотивацию. 
Я составил для себя планы на пять 
будущих лет. Моя карьера будет 
развиваться в мире музыки. Но 
хочу заниматься и образованием 
по интересам.

Имя: Таави Луйк

Возраст: 22 года

Интересный факт: полный 
трезвенник, но заядлый слад-
коежка.

Добрый, тихий провинциальный 
городок Тапа знают, помнят 
и любят многие люди. Те, кто 
когда-то жили в здесь и те, кто 
сегодня ходит его улицам. В лю-
бом городе есть свои знаменитые 
и не очень известные люди. Они, 
собственно, и составляют основу 
нашего по-домашнему уютного 
городка. 

Расскажу вам про Ирину Со-
ломатину, которую судьба в да-
лекие 80-е годы занесла в наш го-
родок. Занесла, и оставила в нем 
на долгие годы. Ирина - талант-
ливый и очень активный во всех 
сферах человек. Она пробовала 
себя в нескольких профессиях, 
но наибольшее применение 
своему таланту нашла в профес-
сии повара, как теперь говорят 
- специалиста в области кухни. 
Многие горожане знакомы с ее 
талантом организатора процесса 
обслуживания любого меропри-
ятия: юбилея, свадьбы, коллек-
тивного торжества … Конечно, 
все это было и остается данью 
ее профессии, но, говорят, что 
талантливый человек - талантлив 
во всем. Так и наша Ирина Соло-
матина. Наделенная прекрасным 
природным музыкальным слу-
хом, крепким, звонким голосом 
- она применила свои умения и 
в качестве художественного руко-
водителя коллектива. Руководить 
хором непростая задача даже для 
профессиональных хормейсте-

ров, а у Ирины 
нет музыкаль-
ного  образо -
вания. Тогда в 
ход пошли слух, 
умение передать 
знания, научить 
пению других 
людей и пове-
сти за собой. 
Руководимый 
И р и н о й  х о р 
«Журавушки» 
уже более 10 лет 
считается в на-
шей волости од-
ним из ведущих 
самодеятельных 
творческих коллективов. Ирина 
человек неугомонной творче-
ской энергии, она успевает под-
держивать своих талантливых и 
сверхактивных двух внучек, про-
водить репетиции и участвовать 
в концертах в составе созданного 
недавно творческого дуэта «Вес-
на». Ирина много лет занимается 
с детьми в воскресной школе 
им.Т.Шевченко, передавая им 
свои знания и умения. Ирина 
пишет остросюжетные стихи 
и умеет затейливо передать со-
держание поэтического слова. 
Скоро у Ирины наступит день, 
который в народе принято назы-
вать - юбилейная дата. Дата, ког-
да, оглядываясь на пройденный 
путь, появляется повод итожить 
прожитое. В день юбилея мы 
обычно собираем друзей, всех, 
кто знает, понимает, уважает тебя 
и твой талант. Ведь всем друзьям 
надо сказать: «Спасибо за друж-

«Осенний вальс»…
Любовь Лаур

Ильмар Калд

бу!» В нашей жизни нет ничего 
дороже хорошей дружбы! 

28 сентября 2019 года в обнов-
ленном здании нашего чудесного 
дома культуры Культуурикода со-
стоится своего рода творческий 
вечер замечательно талантливой, 
красивой женщины - Ирины Со-
ломатиной!

Мы обязательно должны под-
держать Ирину! Придем и ска-
жем ей слова благодарности и 
наградим своими аплодисмен-
тами! Ждем вас, дорогие наши 
друзья со всей тапаской округи! 
Приходите, вам не будет скучно. 
Вы услышите голоса профес-
сиональных певцов - Вячеслава 
Резниченко, Альона Думиника 
и Людмилы Грамяк. Выступят 
замечательные творческие кол-
лективы и, конечно, друзья и 
родные нашего юбиляра! Добро 
пожаловать, вход свободный! Не 
забудьте про цветы! 

С большим удовольствием изве-
щаю, что с нового учебного года 
в нашей школе работают три 
новых и энергичных педагога. Мы 
начали переговоры о поступлении 
на работу уже год назад, но уже в 
начале летних каникул было ясно, 
что мы получим новых специа-
листов в Тапа и Тамсалу. О себе 
наши новые коллеги написали так:

Meрлин Поркма (скрипка в 
Тапа).

«Занятия музыкой начала в 
студии ЭТВ, где пела 13 лет. За-
тем была Таллиннская средняя 
музыкальная школа и музыкальное 
училище им. Г.Отса по классу 
скрипки. Высшее образование 
получила в Таллиннском универ-
ситете и Музыкальной академии. 
Сейчас продолжаю учиться в 
магистратуре Музыкальной акаде-
мии. Записала музыку для фильма 
«Хрупкий мир». Играла  в различ-
ных оркестрах: Объединенный 
молодежный симфонический 
оркестр Эстонии, симфонический 
оркестр Таллиннского универси-
тета, камерный оркестр Западных 
островов». 

Taнель Сакритс (мандолина 
в Тапа).

«Я родом из Йыгева, там учился 
в гимназии и музыкальной школе 
по классам аккордеона и тубы. 
Играл в ансамбле народной музы-
ки «Tuustar». В 2015 году поступил 
на отделение народной музыки в 
Академию культуры в Вильянди. 
Там я открыл для себя всемирные 
лагеря этномузыки, куда приезжают 
музыканты из Эстонии, Швеции, 
Новой Зеландии и Финляндии».

Kристьян Куузмик (гитара и 
мандолина в Тапа и Тамсалу).

«Занимаюсь музыкой уже 15 
лет. Учился в Кивиылиской шко-
ле искусств и Академии культуры 
в Вильянди. Играл в ансамбле 
«MandoTrio», а также участвовал 
во многих музыкальных проектах».

Надеюсь, что новые педагоги 
останутся у нас надолго. Сейчас 
я вижу энергичный огонек в гла-
зах всех наших педагогов. Смесь 
«хорошего старого» и «свежесть 
нового» всегда давала хорошие ре-
зультаты. Сегодня в нашей школе 
работает 19 педагогов. 

Желаю всем педагогам Тапа-
ской волости сил, выдержки и 
понимания. Особенно это нужно 
молодым учителям!

Новые преподаватели 
Школы музыки и 

искусства

6 сентября в раквереской люте-
ранской церкви состоялось че-
ствование золотых семейных пар, 
который по традиции проводит 
Союз самоуправлений Ляэне-Ви-
румаа, Ракверескаяя лютеранская 
церковь и Раквереская церковь 
христиан-баптистов Кармели. 
Всего на прием было приглаше-
но 44 золотые семьи, из которых 

она пара уже отметила 65-летие 
совместной жизни. Три пары про-
жили вместе 60 лет, шесть семей 
отметили 55-летие своего брака. 
Из Тапаской волости на прием 
было приглашено 9 семейных пар:

Aда и Антс Пюсс - 55  
Лайне и Пеэду Виппер - 50 
Райли и Юри Тоомасу - 50 
Сента и Арне Малва - 50 
Инна и Антс Хирв - 50 
Ленна и Мати Ребане - 50 
Валда и Калью Ууде - 50 
Юлия и Ильмар Мююр - 55 
Марет и Эйно Нукка - 50

Золотые пары на 
уездном приеме

Дополнительная информация 
о программе и кинопоказах: 
www.kinomaale.ee 
NB! 21.10 по 17.11.2019 
в Культуурикода. 
Филателистическая выставка 
Самуила Голомбa «Кинокадры 
на страницах марочного 
альбома». 
Понедельник, 21.10
16.00 Датская  анимация для 
детей. Бесплатно. 
18.00 Датский молодежный 
фильм. Бесплатно с 11+.
20.00 Лучшие кукольные 
фильмы для взрослых. 
Бесплатно с 16.
Вторник, 22.10
18.00 Программа датских 
фильмов и анимации для 
молодежи - 1. Бесплатно с 11+. 
20.00 Абсурд-анимация для 
всей семьи Фильм старика» 
(«Vanamehe Film»). По билетам 
Культуурикода.

Среда 23.10
16.00 Датская  анимация для 
детей. С 7+ бесплатно.
kell 18.00 Программа датских 
фильмов и анимации для 
молодежи - 2. Бесплатно с 
13+.
20.00 Лучшие датские 
краткометражные фильмы 
и анимации для взрослых. 
Бесплатно с 16+.
Четверг, 24.10
16.00 Специальначя программа 
рисованных фильмов для детей 
«Tom & Fluffy». Бесплатно.
18.00 Лучшие кукольные 
фильмы для детей. С 7+ 
бесплатно.
20.00 Программа рисованной 
анимации. С16+ бесплатно.
Суббота, 26.10
17.00 Торжественное 
завершение фестиваля, 
награждение. Вход 
бесплатный.

Программа кинофестиваля Kino Maale.
 Культуурикода,  21.10-26.10. 2019



Криста Лепик. 

Митрополит Агафангел. 
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Яна Куйв

Дмитрий Окатов, вице 
старейшина Тапаской волости

В сентябре открылся второй 
учебный гол в Тапаской волост-
ной спортивной школе. По срав-
нению с первым учебным годом 
в школе произошли изменения 
- смена руководства и новые 
тренеры. С этого учебного года 
руководство спортивной шко-
лой взяла на себя Криста Лепик, 
которая многие годы руководила 
Тамсалуским спортивным цен-
тром. Основной обязанностью 
руководителя спортивной шко-
лы является запуск учебного 
процесса и общее руководство. 
Спортивная школа ведет занятия 
по следующим видам спорта: 

- в Тапа - ручной мяч, борьба, 
футбол, зальный хоккей, ориен-
тирование и общая физическая  
подготовка. 

- в Тамсалу - зальный хоккей, 
плаванье, лыжи и общая физи-
ческая  подготовка. 

- в Янеда - зальный хоккей.
С нового учебного года об-

щая физическая  подготовка 
ведется и в Тапа. С октября в 
Тамсалу можно будет заниматься 
футболом (ученики 1-3 класса). 
Открытой остается легкая ат-
летика, пока не удается найти 
подходящего тренера. Но по-
иски ведутся и есть небольшая 
надежда решить и этот вопрос.

Одним новшеством в работе 
волостной спортивной школы 
является внедрение системы 
перераспределения средств - рас-
ходы на одного ученика. Важную 
роль играют число учеников, 
бюджет, уровень тренировок, 
который распределен на три 
категории - начальный, трениро-
вочный и мастер-класс. Поголов-
ный расчет позволяет тренерам 
планировать свою деятельность 
на весь предстоящий учебный 

год, включающий сборы, сорев-
нования, покупку инвентаря и т.д.

С 1 января в группах вырастет 
оплата одного участника до 15 
евро. Это будет общая оплата во 
всех видах спорта. Для родителей 
это означает рост оплаты занятий 
в спортивной школе на 10%,  9 
месяцев учебы будет стоить 135 
евро. Доля вклада спортивной 
школы в обучение одного учени-
ка 1264 евро или 140 евро в месяц.

У спортивной школы есть 
свой логотип, домашняя стра-
ница в интернете и страница на 
Facebook. Это дает возможность 
ля информирования о своей дея-
тельности и достижениях учени-

ков. Проще стало общение между 
учениками, родителям, тренерами 
и руководством школы. Начала 
работа система э-школы и э-днев-
ника Studium.

Присоединяйтесь к участию в 
работе спортивной школы, сейчас 
в волостной спортивной школе 
250 учеников. Если сложно на 
первых порах определиться с ви-
дом спорта, то советую начать с 
общей физической подготовки. На 
таких занятиях изучаются все виды 
спорта, представленные в школе.

По всем вопросам смело обра-
щайтесь к и.о. директора Кристе 
Лепик, тел. 57888736 (tamsalusk@
gmail.com).

Второй учебный год 
в волостной спортивной школе

Пон.- Пятн. 08.15-14.45 Уроки 
физкультуры, ритмики и музыки 
для учеников основной школы 
и воспитанников детского сада. 
Большой зал, репетиционный 
зал второго этажа. 

Понедельник
13.00-16.00 Встречи в клубе 

пожилых людей «Ehavalgus», 
президент Тийю Каазик, рук. 
Ану Йонукс и Леэло Юримаа.

19.00-20.00 Групповые тре-
нировки группы TEMPO-FIT, 
тренер Алена Карлышева.            

Вторник
18.00-20.00 Мастер-класс Об-

щества рукоделия, рук. Эва 
Арусоо

18 .30-21 .00  Лайн-танец 
«Lehtse Liinirahvas», рук. Майре 
Ильвес.

Среда
18.30-19.30 Репетиция ка-

пеллы «Veereke», рук. Тийю 
Тиккербер

19.30-21.30 Репетиция камер-

ного хора, рук. Тийю Тиккербер 
и Яанус Вяльяотс. 

15.00-19.30 Занятия по форте-
пиано, преп. Калли Курвитс.

Четверг
13.00-14.00 Шоу-танец 1-3 кл., 

тренер Вирге Палмсалу.
14.00-15.00 Шоу-танец 4-6 кл., 

тренер Вирге Палмсалу.
15.00-16.00 Шоу-танец 7-9 кл., 

тренер Вирге Палмсалу.
17.00-18.00 Спортивный кру-

жок для мальчиков, тренер Маа-
рио Сильм.

18.00-19.00 Спортивный кру-
жок для девушек и женщин, тре-
нер Маарио Сильм.

19.00-20.30 Спортивный кру-
жок для юношей и мужчин, тре-
нер Маарио Сильм.

19.00-20.00 Занятия йогой на 
стуле. Зал основной школы, тре-
нер Вирге Палмсалу.

Пятница
20.00-22.00 Репетиции ансам-

бля «UBA» 

Кроме этого:
*Занятия рукоделием, лите-

ратурные обеды, собрания по 
договоренности.

*Концерты, тематические ме-
роприятия, праздники народного 
календаря, мероприятия основ-
ной школы, детские утренники. 

*День настольного тенниса 
и викторина «Lehtse Külakilb» 
(воскресенье, раз в месяц)

*Вечера отдыха с оркестром 
и развлекательной программой 
(суббота, раз в месяц). 

*Работа обществ и объеди-
нений.

*День продаж, блошиный ры-
нок (суббота, раз в месяц). 

*Стационарные выставки.
*Бронирование помещений 

для мероприятий 
NB! Приглашаем новых участ-

ников в наши кружки и клубьы по 
интересам! Следите за рекламой! 
В расписании могут быть допол-
нения и изменения!

Расписание работы кружков и клубов по 
интересам в Доме культуры Лехтсе. 

Сезон 2019/2020 года

НАША ИсТОРИЯ

Митрополит Агафангел (Александр 
Лаврентьевич Преображенский) 
известный в православном мире как 
священноисповедник Агафангел и 
митрополит Ярославский связан 
с важной страницей истории Та-
паской православной церкви. 23 
сентября исполняется 165 лет со 
дня рождения священника, который 
будучи епископом Рижским в 1904 
году освятил храм в Тапа.

Митрополит Агафангел (Алек-
сандр Лаврентьевич Преображен-
ский) родился 23 сентября 1854 
года в семье сельского священника 
Тульской губернии. В 1871 году 
Александр поступил в Тульскую 
духовную семинарию, затем в 
Московскую духовную академию, 
которую блестяще окончил в 1881 
году со степенью кандидата бого-
словия.

В октябре 1897 года епископ Ага-
фангел был переведен на кафедру 
епископов Рижских и Митавских, 
на которой он пробыл тринадцать 
лет. Под его святительским омофо-
ром в то время находились Эстония 
и Латвия. Его стараниями в Эсто-
нии были обновлены и построены 
многие храмы. Так, в 1898 году 
епископ Агафангел освятил храмы 
в Силламяэ и Валга, в 1900 году 
он освятил в Таллинне Алексан-
дро-Невский кафедральный собор 
и церковь Рождества Богородицы 
в Раквере, в 1902 году подворье 
Пюхтицкого Успенского женского 
монастыря. В 1910 году он освятил 
соборный храм Пюхтицкого жен-
ского монастыря.

Мудрость, тактичность и благо-
желательность к эстонцам и латы-
шам проявил владыка в трудные дни 

Юбилей, связанный 
с Тапаским 

православным храмом

революции 1905-1906 гг. Архиепи-
скоп Агафангел основал комитет 
«По оказанию помощи православ-
ным семьям, пострадавшим от бес-
порядков в Прибалтийском крае». 
Под покровом комитета от смерти 
были спасены многие, в том числе 
лютеране и католики.

После октябрьского переворота 
в России митрополит Агафангел 
был арестован и вскоре выслан в 
Нарымский край. Он находился 
в ссылке до августа 1925 года. 
Тюрьма, ссылка, угроза церковных 
расколов - все это подорвало здо-
ровье митрополита Агафангела. 
30 января 1928 года он совершил 
свое последнее богослужение в 
Ярославском Свято-Духовом храме. 
16 октября 1928 года митрополит 
Агафангел скончался.

Архиерейский Собор РПЦ 2000 
года определил причислить митро-
полита Агафангела (Преображен-
ского) митрополита Ярославского 
и Ростовского к лику священнои-
споведников.

21 сентября 1944 года возле деревень 
Локса, Сауевялья и Вистла, а также 
рядом с мызой Поркуни состоялось 
одно из трагических сражений 2-ой 
Мировой войны на территории 
Эстонии. В окопах друг против друга 
стояли бойцы Эстонского Легиона 
и Эстонского стрелкового корпуса. 
В обоих формированиях были 
эстонцы, мобилизованные тотали-
тарными воюющими государствами 
- СССР и Германией.

21 сентября 2019 года состоялся 
День памяти жертв этого братоу-
бийственного сражения. Траурная 
церемония сначала прошла на 
кладбище Локса, затем возле мемо-
риала Вистла. В церемониях при-
нял участие оркестр Сил обороны 
Эстонии. В школе Поркуни была 
проведена историческая конферен-
ция. Военные подготовили выставку 
современной военной техники. Всех 
участников мероприятия угостили 
солдатским супом.

Издательство «Ammukaar» пред-
ставило новую книгу «Братоубий-
ственное сражение под Поркуни. 
1944. Одна вирумааская история». 
На памятной церемонии можно 
было приобрести новое издание, 
посвященное 75-летию боев под 
Поркуни. 

Одной отличительной чертой 
боя под Поркуни было то, что 
только в ходе самого боя солдаты 
с воюющих сторон поняли, что 
эстонцы воюют с эстонцами. Один 
из авторов новой книги Ханно 
Ояло считает, что сегодня трудно 
точно подсчитать, сколько здесь 
погибло эстонцев. Известны такие 
цифры: погибло 125 солдат в не-
мецком мундире и 73 - в мундире 
Красной армии. Еще известно, что 
со стороны Эстонского легиона в 
бою участвовало 1500 солдат, со 
стороны Эстонского стрелкового 
корпуса Красной армии - до 8-ми 
тысяч. Бой под Поркуни - самое 
многочисленное, по количеству 
участников, сражение 2-ой Миро-
вой войны на территории Эстонии. 
Похожие ситуации были еще в боях 
под Авинурме и Синимяэ.

Вспоминали погибших 
под Поркуни
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ОбЪЯВЛЕНИЯ

МОИ гОдА - МОЕ бОгАТсТВО!

ЗдРАВсТВуЙ, МАЛЫШ!

В октябре открывают сезон все кружки и 
клубы по интересам. Приглашаем! 

01.10. 18.30 Лайн-танец «Lehtse 
Liinirahvas».” 

02.10. 19.30 Камерный хор Лехтсе. 
03.10. Шоу-танец «Virge».
   13.00-14.00 1-3 кл.
   14.00-15.00 4-6 кл.
   15.00-16.00 7-9 кл.
   17.00-18.00 Спортивный кружок для 

мальчиков.
   18.00-19.00 Спортивный кружок для 

девушек и женщин.
   19.00-20.30 Спортивный кружок для 

юношей и мужчин.
19.00-20.00 Занятия йогой на стуле.
06.10. День настольного тенниса,  XVIII 

сезон.  3,50 €, школьники - бесплатно.                               
08.10. Мастер-класс Общества рукоделия. 
14.10. 13.00 Встреча в клубе пожилых 

людей «Ehavalgus», тема - безопасное 
движение на дорогах. 

20.10. 12.00 Викторина «LEHTSE 
KÜLAKILB», XVIII сезон. 3,50 €, 
школьники - бесплатно.                               

22.10. 18.00 Мастер-класс Общества 
рукоделия.

26.10. 20.00 Вчер отдыха в стиле ретро. 
Открытие сезона дома культуры с 
ансамблем «EVEREST» и легендой 
эстонского юмора Раймо Аасом. 10€. 
Регистрация, тел. 52 18 398;  info@
lehtsekultuurimaja.ee    

28.10. 13.00 Встреча в клубе пожилых 
людей «Ehavalgus», тренировка памяти.

01.10 17.00 Концерт к Международному 
дню музыки. Выступают Ингели Лайв 
(гобой), Мартен Алтров (кларнет), 
Рене Сепалаан (фагот), Анна Келдер 
(флейта), Меэлика Миксон (валторна) 
и Йохан Рандвере (фортепиано). 
Бесплатно.

08.10 Открытие киносезона.
11.00 Фильм для малышей «Приключение на 

Карибах»,
15.00 Фильм для школьников «Король 

львов», 
20.00 Фильм для взрослых «Судья».  

Билет на все фильмы - 1 евро.
09.10  17.00 Прием волостного старейшины, 

посвященный Дню учителя. 
10.10 18.00 Киновечер
18.00 «Приключение на Карибах»,
20.00 «Судья».
Билет на все фильмы - 3€/5€.
12.10 Торжественное открытие 

Культуурикода. 
12.00-15.00 Дом просыпается. Занятия в 
кружках. 
15.00-15.15  Фильм для молодежи в 
рамках лагеря мультимедии. 2€. 
18.00 В окнах зажигается свет. Световая 
инсталляция. 
19.00 Концерт. 
21.00-02.00 Вечер отдыха по случаю 
открытия Культуурикода с ансамблем в 
составе Мартина Трудникова и Петера 
Пыдра. Предварительно - 5€, вечером 
- 8€. Работает бар. Бронирование 
столиков: info@kultuurikoda.ee или +372 
5660 6891.

16.10 16.00 Церемония чествования Союза 
самоуправлений Ляэне-Вируского уезда. 

17.10  12.00 Волостной день 
предпринимательства.

20.10 Экскурсия «Литературные места 
нашего края», посвященная дню 
рождения Тапаской волости. Выезд в 
10.00 от центральной площади г.Тапа. 
2€. 

21-26.10 Программа кинофестиваля Kino 
Maale

22.10 20.00 Киновечер. Эстонский 
анимафильм «Фильм старика» 
(«Vanamehe Film»). 3€/5€.

26.10 17.00 Закрытие кинофестиваля Kino 
Maale.

27.10 17.00 Спектакль народного театра 
г. Силламяэ «Любовные приключения 
женатого мужчины». Комедия на 
русском языке. 14€/16€.

30.10  19.00 Спектакль драмколлектива 
народного дома Вяйке-Маарья 
«Провинциальные анекдоты». 3€/5€.

13.09 -18.10 Выставка работ кружка 
изобразительного искусства Тапаской 
школы музыки и искусства.

21.10 - 17.11 Филателистическая выставка 
Самуила Голомба «Кинокадры в 
марочном альбоме»  

Следите за рекламой! 
www.kultuurikoda.ee и Facebook.  

Продажа билетов и бронирование Пон.-
Пятн. 10.00-17.00 тел. +372 5660 6891 
(худрук), +372 5559 5461 (директор).

27.09 Открытие сезона группы народного 
танца «Pastlad Kuluvad», в здании 
школы. Рук. Марге Ихо и Керли Релли.

01.10 16.30 Открытие сезона танцевальной 
группы «Tantsurühm 154R», в здании 
школы. Рук. Евгения Иарина.

02.10 16.30 Открытие сезона группы 
«Atsikese», в здании школы. Рук. Тийна 
Ыунапуу.

30.10 17.00 Открытие сезона танцевальной 
группы учеников 1-3 класса, в здании 
школы. Рук. Керли Релли.

КАЛЕНдАРь сОбЫТИЙ КАЛЕНдАРь сОбЫТИЙ 

дом культуры в Лехтсе приглашает Культуурикода в Тапа приглашает

дом культуры в Тамсалу приглашает

Mирон Mюрк
Mикк Ярманн
Денри Умблея
Kaрел Луйде
Ральф Янушкевичус 
Хенри Паю
Maркус Taнгсоо
Сандра Лаур
Адлеэле Kрейтсман
Kейти Луккен 
Глория- Лисете Лаур
Kристелле  Kaру
Стелла Tруу

Хилье  Пильв (Tamsalu) 97
Михаил Павлюк (Tapa) 97

Ильзе-Макеэнье  Meхике (Räsna) 93
Бернхард  Ветка (Tapa) 92

Aркадий  Kиви (Tapa) 92
Хельми Соотс (Tapa) 92

Хельга Кивисильд (Tapa) 91
Хельга Kaллау (Saiakopli) 90

Aннa Tярн (Tamsalu) 90
Николай Боровски  (Tapa) 90

Kaльо Ломп (Jäneda) 90
Хелью Лаансалу  (Tapa) 90

Ыйе Воот (Vajangu) 90
Эльзи Удумяэ (Tapa) 85
Эльги Taммар (Tapa) 85

Владимир Kраветс (Tapa) 80
Вадим Aндросов (Tamsalu) 80

Oлег Портнов (Rägavere) 80
Хейно Kитт (Tapa) 80

Вениамин  Aксенов (Tapa) 80
Галина  Kруглова  (Tapa) 80

Aйме Maттис (Sauvälja) 80
Эмми Aугъярв (Tapa) 80

Aннe-Эльсс Хийоп (Tamsalu) 80
Юхан Уудмяэ  (Tamsalu) 75

Kaлью Ууде (Vajangu) 75
Aну Ваалметс (Tapa) 75

Яан Kививяли  (Tamsalu) 75
Сильви Kреэк (Loksa) 75

Светлана Koлмыкова  (Tapa) 75
Meэли  Рахуоя (Jäneda) 75

Keэте Реэде (Tapa) 75
Сента  Вальвик (Tapa) 75

Эйнар Валлисте (Tamsalu) 75
Юри Tюли (Tapa) 70

Иван Tруиевцев  (Tapa) 70
Реэт Aренг (Vajangu) 70

Mилли Райдма (Porkuni) 70
Юрий Васильев (Jäneda) 70

Eкатерина Kошкина (Tamsalu) 70
Aннe Лууп (Tamsalu) 70

Екатерина Kундер (Tamsalu) 70
Эльве Вахесалу (Tapa) 70
Aйно Энноя (Tamsalu) 70

Раиса Александрова (Tapa) 70
Валентина Паас (Tapa) 70

Лембит Kуртур 4.08.1937-22.08.2019
Aннa Oссийчук 29.01.1928-28.08.2019
Вайке Tooм 26.06.1929-15.08.2019
Вайма Kaлдвеэ  23.09.1930-19.08.2019
Эльвира Павел 22.04.1935-17.08.2019
Вильма Эльбрехт 19.05.1935-20.08.2019
Ийви Яаанисте 27.11.1937-17.08.2019
Людмила Федорова  22.12.1939-6.09.2019
Леонора Aндерсон  8.05.1942-16.08.2019
Keрсти Ooлуп 22.12.1961-30.08.2019
Keрсти Вахт 30.05.1989-2.09.2019

ВЕчНАЯ ПАМЯТь!

Похоронные услуги от Айвара Мююра

Обслуживание на эстонском и русском языке
Тел. 56477432.
ул. Лейна 8, г. Тапа, 45109.
aivar.myyr.001@mail.ee
Услуги:
• Транспорт усопших 24 часа.
• Организация похорон.
• Услуги крематория.
• Кладбищенские работы.
• Все необходимое для проведения прощания 
и захоронения.

Танцевальная студия ALIMA сообщает 
о продолжении тренировок для всех 
желающих. Танцевальные тренировки 
проходят по понедельникам с 10.00 в 

Тамсалуской гимназии.
Информация: Эпп, тел 55638128.


